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V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

Z MĚSTA 
Slovo starosty
Milí Vracovjáci, drazí spoluobčané! 

Právě se Vám dostalo do rukou první letošní číslo Vracovského zpravodaje. Hned na první pohled jste si 
jistě nemohli nevšimnout, že je poněkud jiné, než na co jste byli dlouhá léta zvyklí. Nově je Vracovský 
zpravodaj celobarevný, je vytištěn na kvalitnějším papíře, text je díky tomu lépe čitelný, fotografie jsou 
ve vyšším rozlišení a nechybí ani nové grafické prvky a zpracování. Věřím, že mi dáte za pravdu v tom, 
že zpravodaj k Vracovu neodmyslitelně patří a lze jej považovat za jedno z nosných informačních médií 
našeho města. Prostřednictvím zpravodaje se Vám snažíme mimo jiné přinášet důležité zprávy o tom, 
co se ve městě chystá, jaké investice máme v plánu, co se povedlo, ale například i to, co nás z pohle-
du vedení trápí. Nechybí pak samozřejmě ani informace z kulturní a společenské oblasti, články, které 
monitorují dění v různých zájmových spolcích a organizacích či příspěvky Vás občanů. Ač se to nemusí 
na první pohled zdát, záběr, který Vracovský zpravodaj má, je velmi široký. 

Nová tvář zpravodaje jde samozřejmě ruku v ruce s vyššími náklady na jeho vydávání. Není přitom žád-
ným tajemstvím, že město muselo už na předchozí černobílou verzi poměrně značnou částku doplácet. 
Pět korun, tedy suma, za  kterou si zpravodaj máte možnost dlouhodobě a  stále pořídit, je proto dle 
mého názoru více než symbolická. Dalo by se sice namítat, že jsou města a obce, která svým občanům 
poskytují zpravodaj zdarma a někdy dokonce i přímo do všech poštovních schránek.

Nicméně oněch symbolických pět korun lze považovat za jakousi zárukou toho, že Vracovský zpravodaj 
si za tuto cenu, která je na dnešní dobu snad až směšná, pořídí skutečně jen ten, kdo má opravdový 
zájem v něm listovat a číst. Zdarma a do každé schránky - to je přece výsada drtivé většiny reklamních 
letáků, které mnohdy bez většího povšimnutí končí rovnou v  odpadkovém koši. A  takový osud bych 

Místní poplatky za komunální odpad a za psa

V účtárně MěÚ Vracov se vybírají tyto poplatky:

POPLATEK ZA DOMOVNÍ ODPAD

Výše poplatku se od 1. 1. 2022 zvýšila na 600 Kč 
na  osobu za  rok. Platí se  dle místa trvalého po-
bytu. 

Město Vracov má ve své obecně závazné vyhlášce 
o  místních poplatcích osvobozeny občany do  tří 
let. Platí až  v  roce, kdy dosáhnou věku čtyř let. 
Dále jsou osvobozeny osoby, které se zdržují více 
jak osm měsíců v roce v zahraničí. U těchto osob 
je potřeba, aby někdo z příbuzných přišel sepsat 
do  účtárny MěÚ jednoduchý protokol, na  jeho 
základě je pak dotyčná osoba od poplatku osvo-
bozena. Poloviční částku platí studenti, kteří jsou 
ubytovaní mimo Vracov a  předloží potvrzení 
o studiu a ubytování. 

Dle vyhlášky je doba splatnosti do  30. 9., po-
platek je splatný jednorázově. Od r. 2013 je nová 
povinnost platit poplatek i pro osoby, které jsou 
hlášeny na  cizinecké policii a  mají pobyt v  obci, 
dále pro majitele nemovitosti (byt nebo rodin-
ný dům), ve  které není nikdo hlášen k  trvalému 
pobytu. Platí částku odpovídající výši poplatku 
za jednu fyzickou osobu, tj. 600 Kč.

POPLATEK ZA PSA

Poplatek zůstává stejný jako v předchozích letech a činí 250 Kč za jednoho psa. 

Město Vracov ve  své obecně závazné vyhlášce o  místních poplatcích poskytuje úlevu od  poplatku  
držiteli psa, který v příslušném kalendářním roce dosáhne věku 65 let, ten poté činí 200 Kč za kalendářní 
rok. Povinností majitele je přihlásit psa, jakmile dosáhne stáří tří měsíců, v případě, že psa již nemá, 
ho zase odhlásit. Termín splatnosti u tohoto poplatku je stejný jako u domovního odpadu, tj. 30. 9.  
Majitel dostane známku pro psa, na které je uveden Vracov a číslo domu majitele. Tuto známku má pes 
nosit na obojku. Povinností majitele je také uklízet psí exkrementy. K tomuto účelu jsou rozmístněny 
stojany se sáčky.

Poplatky můžete zaplatit v hotovosti nebo přes platební terminál v účtárně MěÚ, a to v tyto dny:

Po -  7:00 - 11:00    12:00 – 15:30
ST -  7:00 - 11:00    12:00 – 15:30
Čt -   7:00 - 11:00    12:00 – 17:00
Pá -  7:00 – 11:00    12:00 – 14:00

Platit můžete i  bezhotovostně na  náš účet č. 19 - 1427671/0100, jako var. symbol uvádějte č. domu 
a do poznámky alespoň křestní jména, za koho platíte.

Vaše případné dotazy zodpovíme na tel. č. 511 147 305, 511 147 306. 

Děkujeme Vám, za včasné zaplacení poplatků.
Účtárna MěÚ Vracov

Vracovskému zpravodaji rozhodně nikdy nepřál! 
Příjemné čtení, ať se Vám nový kabát Vracovské-
ho zpravodaje líbí a každý z Vás ať si v něm najde 
to své. 

Petr Fridrich
starosta
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Veřejná zasedání ZASTUPITELSTVA MĚSTA VRACOVA

Anonymizováno dle zákona č. 110/2019 Sb., o zpracování osobních údajů. Výpisy ze zasedání Zastupitelstva města Vracova, které do uzávěrky 
příspěvků zasedalo 2x ve dnech 14. 12. 2022 a 21. 3. 2023 a mimo jiné projednalo/  schválilo: 

Zastupitelstvo města Vracova

• zvolilo dalšího člena finančního výboru po projednání a v souladu s usta-
novením § 84 odst. 2 písm. l) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zří-
zení), ve znění pozdějších předpisů, a to: paní Ing. Miroslavu Brhelovou.

• zvolilo dalšího člena finančního výboru po projednání a v souladu s usta-
novením § 84 odst. 2 písm. l) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zří-
zení), ve znění pozdějších předpisů, a to: zastupitele Mgr. Mariána Nikla.

• zvolilo dalšího člena kontrolního výboru po projednání a v souladu s usta-
novením § 84 odst. 2 písm. l) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zří-
zení), ve znění pozdějších předpisů, a to: zastupitelku Jolanu Měchurovou.

• zvolilo dalšího člena kontrolního výboru po projednání a v souladu s usta-
novením § 84 odst. 2 písm. l) zákona č. 128/2000 Sb., o  obcích (obecní 
zřízení), ve  znění pozdějších předpisů, a  to: zastupitelku Mgr.  Kristýnu 
Tománkovou.

• vzalo na vědomí informaci, že dne 30. 11. 2022 byla městem Vracov podá-
na žádost o dotaci na akci „Zázemí městského stadionu Vracov“ v rámci 
dotačního investičního programu č. 162 55 Standardizovaná sportovní in-
frastruktura 2020 – 2024 dle usnesení Zastupitelstva města Vracova č. 18 
z ustavujícího zasedání Zastupitelstva města Vracova ze dne 18. 10. 2022, 
z něhož je zřejmý záměr města uvedenou akci předfinancovat. 

• schválilo Rozpočet města Vracova na rok 2023 jako vyrovnaný takto: vlastní 
příjmy 111.147.400 Kč, výdaje 111.147.400 Kč.

• vzalo na vědomí informaci, že dne 11. 11. 2022 byla ze strany Moravia Sys-
tems a. s. uhrazena ve  prospěch města Vracov smluvní pokuta ve  výši 
235.912,50 Kč (tj. 25% kupní ceny), na  kterou vznikl městu Vracov nárok 
za období od 1. 1. 2022 do 31. 12. 2022 v souladu s čl. VI. písm. d) Kupní 
smlouvy a smlouvy o zřízení předkupního práva věcného V-171/2020-738 
ze dne 19. 12. 2019, která byla uzavřena mezi prodávajícím městem Vra-
cov a kupující Moravia Systems a. s., IČ: 26915189, se sídlem Vinohradská 
1511/230, 100 00 Praha 10, a to za nepředložení kolaudačního rozhodnutí 
na objekt průmyslové výstavby, který má být realizován na pozemku parc. 
č. 3731/100 v obci a katastrálním území Vracov, jenž byl předmětem převo-
du dle uvedené smlouvy. Smluvní pokuta byla ze strany Moravia Systems 
uhrazena, aniž by muselo město Vracov zaslat výzvu k  úhradě smluvní 
pokuty, z čehož je zřejmé, že si je svých závazků Moravia Systems plně vě-
doma a respektuje je a snaží se svým závazkům dostát.

• schválilo uzavření smlouvy o budoucí kupní smlouvě mezi budoucím pro-
dávajícím Městem Vracov a budoucí kupující Billa Reality spol. s r. o., IČ: 
41603575, se sídlem Modletice 67, 251 01 Říčany u Prahy, v předloženém 
znění, jejímž předmětem je budoucí prodej pozemku parc. č. 3731/152 – 
orná půda o výměře 9208 m2 v obci a katastrálním území Vracov do vlast-
nictví budoucí kupující Billa Reality spol. s r. o., která předložila nejvýhod-
nější nabídku, za  nabídnutou kupní cenu 2.424 Kč/m2 + DPH, celkem 
22.320.192 Kč + DPH a v souladu s podmínkami dle zveřejněného záměru 
města Vracova, jenž byl zveřejněn dne 6. 5. 2022 v souladu s usnesením č. 
13 z 87. schůze Rady města Vracova dne 5. 5. 2022; to vše s tím, že v sou-
ladu s písm. b) zveřejněného záměru bude smlouva uzavřena nejpozději 
do 90 dnů ode dne schválení uzavření smlouvy o budoucí kupní smlouvě 
Zastupitelstvem města Vracova.

• schválilo zveřejnění záměru uzavření dohody mezi Moravia Systems a. s., 
IČ: 26915189, se sídlem Vinohradská 1511/230, 100 00 Praha 10 a Městem 
Vracov, jejímž předmětem je: 

 · vzdání se  předkupního práva věcného k  pozemku parc. č. 3731/100 
v obci a katastrálním území Vracov sjednaného na dobu určitou do dne 
předložení pravomocného kolaudačního rozhodnutí na  stavbu „Vý-
robní hala Vracov Moravia Systems“ dle čl. VI. písm. b) Kupní smlouvy 
a smlouvy o zřízení předkupního práva věcného V-171/2020-738 ze dne 
19.12.2019, právní účinky zápisu ke dni 16. 1. 2020, zápis proveden dne 
6.2.2020,

 ·  a vzdání se práva na smluvní pokutu sjednanou dle čl. VI. písm. d) Kup-
ní smlouvy a smlouvy o zřízení předkupního práva věcného V-171/2020-
738 ze  dne 19.12.2019, právní účinky zápisu ke  dni 16. 1. 2020, zápis 
proveden dne 6.2.2020, a to s účinností ode dne podpisu dohody obě-
ma smluvními stranami, to vše dle dohody smluvních stran za jedno-
rázovou úhradu ve výši 1.179.562,50 Kč, která představuje pětinásobek 
smluvní pokuty, přičemž tato částka bude městu Vracov uhrazena 
nejpozději do  30 dní ode dne uzavření dohody před podáním návr-
hu na  výmaz předkupního práva věcného dle shora uvedené dohody 
do katastru nemovitostí. 

• udělilo dle § 85 odst. 2 písm. t) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, ve zně-
ní pozdějších předpisů, čestné občanství XXX. za  jeho zásluhy v  oblasti 
československé historie, evropanství a pedagogiky a propagaci svého rod-
ného města. 

• schválilo pravidla participativního rozpočtu města Vracova dle předložené 
přílohy.

• rozhodlo v souladu s § 84 odst. 2 písm. e) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, 
ve  znění pozdějších předpisů, že  spolu s  dalšími osobami založí spolek 
s názvem Komunitní energetická společnost – Communitie, z. s. a v dů-
sledku toho o  vzniku členství města Vracova v  tomto spolku a  schválilo 
stanovy spolku Komunitní energetická společnost – Communitie, z. s.

• nepřijalo návrh usnesení: „Zastupitelstvo města Vracova schvaluje uza-
vření Smlouvy o  zajištění financování systému IDS JMK dle § 24 zákona 
č. 129/2000 Sb., o  krajích, ve  znění pozdějších předpisů, mezi Jihomo-
ravským krajem, IČ: 70888337, se  sídlem Žerotínovo nám. 449/3, 601  82 
Brno a  Městem Vracov, jejímž předmětem je závazek Jihomoravského 
kraje spočívající v zabezpečení podmínek pro zajištění fungování IDS JMK 
a v zajištění dopravní obslužnosti města a závazek města Vracova poskyt-
nout do  rozpočtu Jihomoravského kraje finanční prostředky k  zajištění 
fungování IDS JMK, a  to ve  výši 100 Kč na  jednoho obyvatele, tj. celkem 
451.300 Kč pro rok 2023. Pro následující roky bude výše příspěvku určová-
na taktéž jako násobek částky 100 Kč na  jednoho obyvatele a celkového 
počtu obyvatel města, zjištěného dle aktuálních statistických údajů ČSÚ 
z předchozího kalendářního roku ke dni 1. 1. 

 Město Vracov se dále zavazuje, že v případě, že bude požadovat zajiště-
ní nadstandardní dopravní obslužnosti, poskytnout ze  svého rozpočtu 
do rozpočtu Jihomoravského kraje na nadstandard dopravní obslužnosti 
v rámci IDS JMK finanční příspěvek dle vzorce uvedeného v čl. V. odst. 4 
smlouvy. Smlouva je uzavírána na dobu neurčitou, od smlouvy nelze od-
stoupit, vypovědět smlouvu je možné jen každoročně k 31. 12. kalendářní-
ho roku, výpověď musí být doručena nejpozději do 31. 10. kalendářního 
roku, který předchází roku, na nějž se příspěvek vztahuje.“

 (Návrh nebyl přijat pro nedostatek hlasů)

Zpracovala: Mgr. Lucie Křiváková
majetkoprávní referent MěÚ Vracov
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Rozpočet města Vracova na rok 2023

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Zastupitelstvo města Vracova na svém I. zasedání konaném dne 14. 12. 2022 schválilo rozpočet města Vracova na rok 2023 jako vyrovnaný:

Příjmy

vlastní  - daňové příjmy 74.280.000 Kč

- nedaňové příjmy 3.624.000 Kč

- kapitálové příjmy 30.030.000 Kč

dotace 3.213.400 Kč

Příjmy celkem 111.147.400 Kč

Výdaje

Běžné výdaje 56.441.900 Kč

Kapitálové výdaje 19.411.000 Kč

Finanční rezerva 35.294.500 Kč

Výdaje celkem 111.147.400 Kč

Rozpočet plánuje s většími akcemi, jako jsou:

 místní komunikace Horní a Dolní Řádky
 rekonstrukce školní cvičné kuchyňky MZŠ Vracov
 oprava obřadní síně a zasedací místnosti MěÚ
 participativní rozpočet
 hřiště a sportoviště
 PD pro stavební povolení a realizaci Obecní dům
 
Podrobnější rozpočet je k nahlédnutí na úředních deskách města Vracova.

Účtárna MěÚ Vracov

Manželé Kudlíkovi oslavili 60 let společného života, 
manželé Šestákovi dokonce 70!
V životě jsou chvíle, které jsou pro nás něčím výjimečné, unikátní a neopakovatelné. Jsem opravdu velmi rád, že jsem se jednoho takového velmi výjimečného 
okamžiku o prvním únorovém víkendu letošního roku mohl stát součástí. Je to už neuvěřitelných a zároveň úctyhodných 70 let, které uplynuly od svatebního 
dne manželů Marie a Zdeňka Šestákových z ulice Starce. Konkrétně si své ANO řekli 31. ledna roku 1953. Bylo mi velkou ctí, že jsem se za nimi mohl na oslavě 
jejich PLATINOVÉ svatby zastavit a popřát jim do dalších společných let hlavně pevné zdraví. Paní Marie, pane Zdeňku, svatba korunovačních klenotů, tedy  
75 let společného života, je další milník, který s Vaším elánem, pozitivní myslí a chutí do života rozhodně nebude problém pokořit. 
Rovněž pro mě bylo velkou ctí a  upřímným potěšením, že  jsem mohl osobně popřát manželům Anně a  Antonínu Kudlíkovým z  ulice Jiráskovy k  jejich  
DIAMANTOVÉ svatbě, tedy šedesáti letům společného života. Jejich svatební den připadl na  23. únor roku 1963. Paní Anno, pane Antoníne, přeji Vám  
nespočet radosti ještě z mnoha společně prožitých dní.

Petr Fridrich, starosta
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Výročí sňatku
Leden
62 let - Jiřina a Josef Procházkovi
Únor
63 let - Marie a Jakub Vašíčkovi
62 let - Marie a Josef Jakšovi

PLATINOVÁ SVATBA
Leden
70 let - Marie a Zdeněk Šestákovi

DIAMANTOVÁ SVATBA
Únor
60 let - Anna a Antonín Kudlíkovi

ZLATÉ SVATBY
Únor
Miroslava a Josef Hylšovi
Marie a Zdeněk Hložkovi
Březen
Marie a Josef Vavrincovi

DIAMANTOVÁ SVATBA
60 let - Anna a Antonín Kudlíkovi

Výročí narození
Leden
80 let - František Kaiser, Jiřina Czerneková
90 let - Františka Mičková
91 let - Marie Gasnárková
93 let - Jiřina Gasnárková
95 let - Ludmila Nováková
96 let - Václav Hapla
98 let - Anežka Borecká
101let - Pavlína Šafářová
Únor
80 let- Marie Raiskubová, Vojtěch Škarecký, Alois 
Novák, Marie Fridrichová, Hynek Klimek
93 let - Marie Procházková
98 let - Marie Koutná

Březen
80 let - Antonie Finferová, Zdenka Uhlířová
90 let - Františka Kozumplíková
92 let - Antonín Novotný

Úmrtí
Pavel Zajícov, Jan Meisl, Dušan Křižka, Marie 
Raiskubová, Věra Koutná, František Mívalt, Marie 
Řiháková, Anna Škarecká, Cyril Mička, Josef 
Goliáš, Božena  Fabiánová,  Vítězslav Fridrich, 
Pavlína Šafářová, Dagmar Somrová, Emilie 
Mezihoráková, Lubomír Zimáček, vracovská 
rodačka Jana Sazamová, Zdeněk Žalčík, František 
Kaiser, Marie Presová

Vítání dětí

Adam Jandásek Antonín Mezihorák Jan Preissler

Matěj Repík Mikuláš Drábek
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V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

O investicích v řádech stovek tisíc korun rozhodnou občané v hlasování

Vracovská Billa dostala zase o něco reálnější obrysy
Milí Vracovjáci, 

naše město je zase o pořádný kousek blíž k tomu, 
aby zde vyrostla velkokapacitní prodejna potravin 
a  dalšího nepotravinářského sortimentu. Kon-
krétně má zájem u  nás tuto prodejnu vybudo-
vat společnost Billa. Jedním ze  zásadních bodů, 
který projednávalo na svém posledním zasedání 
(v úterý 21. března) Zastupitelstvo města Vracova 
se  týkal právě uzavření smlouvy o  budoucí kup-
ní smlouvě mezi budoucím prodávajícím, tedy 
Městem Vracov, a  budoucí kupující společností 
Billa Reality spol. s. r. o. o prodeji pozemku o cel-
kové výměře 9208 m2 v  průmyslové a  obchodní 
zóně Padělky. Prodej pozemku schválili zastu-
pitelé téměř jednohlasně, kdy ze  všech patnácti 
přítomných zastupitelů se  proti prodeji vyslovil 
pouze Mgr.  Marián Nikl a  hlasování se  zdržel 
Mgr.  Zbyněk Janoška, Ph.D.  – oba ze  sdružení 
Změna pro Vracov. Lze hovořit o tom, že smlouva 
tak, jak je nyní se společností Billa Reality posta-
vena a zastupiteli schválena, je na dnešní poměry 
z pohledu našeho města velmi korektní a výhod-
ná. Zde bych rovněž velmi rád podotkl, že napros-

to korektní a  konstruktivní bylo od  samotného 
začátku také jednání se  zástupci managementu 
společnosti Billa. V  souvislosti s  přípravou této 
smlouvy za  naše město bych pak chtěl vyzved-
nout skvělou a často až mravenčí práci všech za-
interesovaných pracovníků MěÚ.

Pokud jde o  společnost Billa Reality, ta nejenže 
našemu městu za tento pozemek předložila zda-
leka nejvyšší cenovou nabídku, a  to částku pře-
sahující 22 miliony korun + DPH, ale zároveň to 
byla také jedinou společností, která přišla s kon-
krétním záměrem na vybudování velkokapacitní 
prodejny potravin a  dalšího doplňkového sorti-
mentu. Ostatní zájemci, kteří se  do  otevřeného 
výběrového řízení přihlásili a jejichž nabídky ne-
byly ani zdaleka tak výhodné, byli ze strany deve-
loperů. Asi není nutno zdůrazňovat, jak to mnoh-
dy s následnými postupy developerů chodí. 
Osobně to vnímám tak, a  dle poměrně jedno-
značného výsledku hlasování soudím, že  i  drti-
vá většina Vámi volených zastupitelů, že  pokud 

u nás Billa svou prodejnu skutečně postaví a ote-
vře, k čemuž jsme ostatně nyní udělali velmi vý-
razný krok, jednoznačně to přispěje ke zkvalitně-
ní služeb občanům našeho města. Pokud půjde 
i  nadále vše podle plánu, tak by první zákazníci 
mohli do vracovské Billy zamířit už do tří až čtyř 
let. Na  druhou stranu samozřejmě vnímám, 
že tento projekt má i své zarputilé odpůrce. Nic-
méně, kam kdo bude chodit nakupovat a jakého 
obchodníka ve finále podpoří, je vždy svobodnou 
volbou každého z nás. Potěšující zprávou  jistě je, 
že zástupci společnosti Billa od samého začátku 
našeho jednání jasně deklarují, že by rádi v dané 
prodejně dali prostor k prodeji výrobků i místním 
producentům.

Petr Fridrich, starosta

Pravděpodobně jste v  souvislosti s  nějakou obcí 
či městem už zaslechli pojem „participativní 
rozpočet“. Zjednodušeně by se  dalo říct, že  jde 
o  předem vyčleněnou částku v  rozpočtu dané-
ho města, která je určena pro realizaci nápadů 
a  projektů, jež vzejdou právě od  samotných ob-
čanů. V  dnešní době už jde o  poměrně zaběh-
lou a  osvědčenou praxi. Projekt participativního 
rozpočtu se  ve  volebních programech objevoval 
téměř u  všech stran a  uskupení ucházejících 
se v rámci podzimních komunálních voleb ve Vra-
cově o Vaši přízeň. 

Nezůstalo jen u  planých slibů! Zastupitelé 
na  svém zatím posledním zasedání  21. března 
jednohlasně schválili pravidla participativního 
rozpočtu pro rok 2023. Co to pro Vás znamená? 
Svými nápady a podněty se můžete aktivně podí-
let na utváření podoby místa, v němž žijete a kde 
to máte rádi. V aktuálním ročníku participativní-
ho rozpočtu je pro Vaše projekty vyčleněna částka 
400 tisíc korun, kdy však suma pro maximální 
podporu jednoho konkrétního projektu činí 200 
tisíc korun. Podávat projekty, které by podle Vás 

mohly přispět ke zkvalitnění života v našem měs-
tě, bude možné už od  letošního července, a  to 
buď v listinné podobě přímo na MěÚ Vracov, ane-
bo elektronicky přes speciálně k tomuto účelu zří-
zené webové stránky (web bude včas zveřejněn).

Návrh na  projekty bude moci podávat občan 
města Vracova starší 15 let s  tím, že  každý ob-
čan může pro aktuální ročník participativního 
rozpočtu podat právě jeden návrh projektu. 
O  úspěšnosti jednotlivých návrhů, které bude 
možné dle schválených pravidel participativního 
rozpočtu realizovat, pak rozhodnou zase sami 
občané v hlasování. Hlasování bude možné buď 
písemnou formou pomocí hlasovacího lístku 
odevzdaného na  MěÚ, nebo elektronicky přes 
aplikaci mobilní rozhlas (Munipolis). 

Každý občan však může hlasovat pouze jednou. 
Samotnému hlasování bude předcházet předsta-
vení každého konkrétního projektu veřejnosti. 
Důležité je zde zmínit, že  vítězné projekty musí 
být vždy realizovány na  veřejném prostranství 
na  území města Vracova, a  to výhradně se  sou-

hlasem vlastníka pozemku. Projekty bude finan-
covat a  zpravidla realizovat město Vracov, a  to 
za  aktivní účasti navrhovatele. Detailní znění 
všech pravidel participativního rozpočtu pro rok 
2023 bude v  brzké době zveřejněno, a  to pro-
střednictvím výše zmiňovaných webových strá-
nek.

Už nyní si ale můžete lámat hlavu nad tím, co by 
podle Vás mohlo pomoci zkvalitnit život v našem 
městě. Osobně se  velmi těším na  všechny  zají-
mavé podněty a věřím, že jich rozhodně nebude 
málo. 

Petr Fridrich, starosta  
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Muž, který se zasadil o povýšení Vracova na město, 
se stal jeho čestným občanem
Drazí Vracovjáci, 

jak už možná víte z jiných oficiálních komunikač-
ních kanálů našeho města, zastupitelé na  svém 
nedávném zasedání, které se konalo 21. března, 
jednohlasně, tedy plným počtem všech patnácti 
zastupitelů, rozhodli o udělení čestného občan-
ství vracovskému rodákovi panu prof. PhDr. Fran-
tišku Mezihorákovi, CSc. Dr.h.c. Čestné občanství 
bylo panu profesorovi uděleno za jeho nesporné 
zásluhy v  oblasti československé historie, ev-
ropanství a  pedagogiky a  propagace rodného 
města. Pan profesor, který se narodil v roce 1937 
a  dříve ve  Vracově bydlel v  ulici Starce, sice už 
řadu let pobývá v hanácké metropoli Olomouci, 
na  své rodné město ale nikdy nezapomněl. Ne-
jenže nám například každoročně zdarma zasílá 
na  úřad kapesní diáře, kterých je sám autorem 
a  vydavatelem, na  následující kalendářní rok, 
abychom je pak dál mohli s potěšením rozdávat 
jako drobné dárky, ale byl to právě pan profesor, 
který se  nemalou měrou zasloužil o  to, aby byl 
Vracov z městyse povýšen v roce 1967 na město. 

V roce 1965 totiž v jedné ze svých přednášek o his-
torii Vracova zmínil, že  právě v  roce 1967 bude 

mít Vracov významné jubileum 450 let od pový-
šení na městys a že už dávno v mnoha ohledech 
překročil tento rámec a zasloužil by si tedy statut 
města. Tento impuls pana profesora Mezihoráka 
se  naštěstí setkal s  kladným ohlasem a  byla tak 
podána na  vedení Jihomoravského kraje v  Brně 
žádost. Té bylo k 1. lednu 1967 vyhověno a Vracov 
se  oficiálně stal městem.

O panu profesorovi Mezihorákovi by se toho dalo 
napsat opravdu mnoho. Mimo jiné byl děkanem 
Pedagogické fakulty Univerzity Palackého v Olo-
mouci, na filozofické fakultě téže univerzity zalo-
žil katedru evropských studií – první svého druhu 
v postkomunistických zemích, Univerzita v Pécsi 
mu udělila čestný doktorát, v minulosti byl sená-
torem a mimo jiné i členem Parlamentního shro-
máždění Rady Evropy. Na  svém kontě má také 
bohatou publikační činnost. 

Čestné občanství Města Vracov bylo v  minulosti 
uděleno válečnému veteránovi panu Bernardu 
Papánkovi a herci panu Josefu Somrovi. 

Petr Fridrich, starosta 

V nově vzniklé obytné zóně Olšíčka začnou brzy vyrůstat první domy
Technická a  dopravní infrastruktura Olšíčka, 
Vracov – I. etapa. Přesně tak zní oficiální název 
stavby, která v  historii našeho města prakticky 
nemá obdobu. Tušíte správně. Jde o projekt nové 
obytné zóny, kde má právě v  rámci první etapy 
postupně vyrůst hned devětačtyřicet rodinných 
domů (s dalšími 24 počítá etapa II.). Od doby, kdy 
se o tomto záměru poprvé začalo nahlas mluvit, 
až  po  jeho samotnou realizaci, uteklo opravdu 
hodně vody a jednotlivá roční období se v kalen-
dáři prostřídala hned několikrát dokola. Podstat-
né je, že nyní už jsou veškeré práce hotové, vše je 
zkolaudováno.
V  rámci stavebních prací došlo na  vybudování 
dešťové a  splaškové kanalizace, vodovodu a  ply-
novodu, veřejného osvětlení, sdělovacího vedení, 
aby pak ve  finále byla vybudována komunikace 
včetně sjezdů k  budoucím domům, parkovacích 
a  zpevněných ploch. Zhotovitelem stavby byly 
společnosti Swietelsky a MSO servis, které s nej-
výhodnější nabídkou uspěly ve  výběrovém říze-
ní. Vybudování nové obytné lokality vyšlo Měs-
to Vracov na  téměř 55.330.000 Kč včetně DPH. 
Potěšující zprávou  jistě je, že  se  našemu městu 
podařilo na tento projekt získat dotaci z Minister-
stva pro místní rozvoj ve výši 7.350.000 Kč. Pokud 
jde o  prodej jednotlivých pozemků konkrétním 
stavebníkům, zastupitelstvo už dříve schválilo 
cenu za  m2 pozemku v  této kompletně zasíťo-
vané a  připravené lokalitě na  částku 1.500 Kč + 
DPH. Zde je nutno zmínit, že zastupitelé vychá-
zeli ze  tří nezávislých znaleckých posudků, kdy 

se  s  ohledem na  podporu výstavby přiklonili 
k  tomu nejnižšímu. Skutečnost, že  je o  bydlení 
v této lokalitě zájem, dokládá nejen to, že se po-
dařilo hned ze začátku obsadit všechny městem 
nabízené pozemky, ale dokonce musel vznik-
nout i  pořadník náhradníků. Z  něho se  pak čer-
palo například v případech, kdy původní žadatel 
o pozemek nedosáhl na financování a byl nucen 
od svého záměru upustit. V současné době jsou 
se všemi úspěšnými žadateli o pozemek uzavře-
ny smlouvy o budoucí kupní smlouvě a postupně 
řešeny veškeré administrativní náležitosti tak, 
aby mohlo dojít k  převodu pozemku do  jejich 
vlastnictví a  uzavření kupních smluv ve  sjedna-
ném termínu do 30. června 2023.  
V  souvislosti s  vybudováním nové obytné zóny 
Olšíčka, tedy projektu, který se  svým rozsahem 
s  ohledem na  velikost našeho města skutečně 
řadí k  unikátním, bych chtěl poděkovat všem, 

kteří se na této stavbě jakkoliv podíleli – počínaje 
projektanty, přes zhotovitelské firmy až po všech-
ny, kteří v době příprav a realizace projektu byli (či 
stále jsou) v zastupitelstvu našeho města.  Oprav-
du speciální poděkování pak patří pracovníkům 
odboru investic MěÚ Vracov. Věřím, že všem, kte-
ří na  pozemek v  lokalitě Olšíčka dosáhli, se  zde 
bude dobře bydlet. Dalším nezbytným krokem 
bude, vymyslet pro nově vzniklou ulici název. 
Osobně bych se přikláněl k tomu, co jsem v této 
souvislosti uváděl již dříve, aby nesla hrdé po-
jmenování po  vracovském velikánovi herci panu 
Josefu Somrovi. 
Pokud jde o  navazující, tedy II. etapu, v  níž má 
vzniknout dalších čtyřiadvacet stavebních parcel, 
s přípravou její výstavby bychom chtěli začít v ho-
rizontu několika málo let. 

Petr Fridrich, starosta 
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V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

Virtuální hospoda je dobrá věc, ale neměla by se z ní stát „čtvrtá cenová“! 

KLUZIŠTĚ

Milí Vracovjáci,

rádi bychom se s Vámi podělili o několik z našeho 
pohledu zajímavých postřehů z  hospody. Bohu-
žel v tomto případě nejde o klasickou vesnickou 
hospodu, kam lidé často a rádi zašli na pivo a kus 
řeči, aby si z očí do očí vše vyříkali, pobavili se, na-
sáli nové informace. My se s Vámi chceme podě-
lit o postřehy z hospody virtuální. Právě sociální 
sítě, které jsou pro dnešní dobu tolik příznačné 
a  poskytují spoustu  informací, někdy více jindy 
méně užitečných, jsou totiž některými odborníky 
za  hospodu považovány. Lidé si tam stěžují, ko-
mentují aktuální dění, vyměňují si názory a s ros-
toucí názorovou přestřelkou jsou jejich ramena 
širší a  širší, aby pak celému světu ukázali, jak 
všemu detailně rozumí a  nad jejich postoj pro-
stě není. To, jak jsou si ve svých vyjádřeních jistí 
a jak moc si za nimi stojí, pak ještě někteří pro jis-
totu umocňují tím, že  píší pod přezdívkou nebo 
se  dokonce schovávají za  falešný profil. Naštěstí 
takových štamgastů, kteří by pro jistotu nejraději 
snad vedli polemiku i o tom, jestli je země skuteč-
ně kulatá, je minimum.

Drtivá většina návštěvníků tohoto zařízení, kde 
se netočí pivo, ale servírují informace, navštěvuje 
tuto hospodu, aniž by tam dopředu prvoplánově 
mířila s tím, že zase s chutí vyvolá nějakou slovní 
válku. Poznáte je spolehlivě. Jsou slušní, věcní, 
jejich případné příspěvky mají relevantní základ 
a  zbytečně se  nepouštějí do  komentování něče-
ho, u  čeho neznají pozadí, souvislosti či zákoni-
tosti. 

Ať už chceme nebo ne, dnešní doba si bohužel 
virtuální hospody přímo žádá. I  naše město tak 
jednu takovou musí provozovat. Přestože se sna-
žíme, aby nemusela nést přívlastek „čtvrtá ceno-
vá“ a  byla pro Vás občany zejména relevantním 
zdrojem informací, občas se  tomu prostě nevy-
hneme a  pár takových „ramenatých“ štamgastů 
se  nám tam usadí a  snaží se  virtuálnímu světu 
ukázat, zač je toho loket. Pojďme si to demon-
strovat na  konkrétním případu. Nedávno jsme  
v  naší virtuální hospodě zveřejnili příspěvek týka-
jící se podpisu smlouvy o budoucí kupní smlouvě 
se společností Billa, která má v našem městě zá-

jem vybudovat velkokapacitní prodejnu potravin. 
To, že  je vystupování zástupců této společnos-
ti od  začátku více než korektní a  nabídka Billy 
na  dnešní dobu velmi štědrá, je nyní věc druhá. 
Co je mnohem podstatnější, je to, že když s vámi 
někdo jedná férově, má snahu reagovat na  vaše 
podněty a  připomínky a  snaží se  udělat vše pro 
to, abyste byli spokojeni, tak je minimálně slušné 
oplatit mu to stejnou mincí. Právě v tomto duchu 
jsme se  snažili za  naše město ve  vztahu k  zá-
stupcům Billy vystupovat. Pak se ale stane něco, 
co nám z  pohledu společnosti, která u  nás chce 
dobrovolně investovat desítky milionů korun, 
na  kreditu rozhodně nepřidá. Ba naopak! Opo-
ziční zastupitelé z uskupení „Změna pro Vracov“ 
ještě před projednáním již zmiňované smlouvy 
o  smlouvě budoucí se  společností Billa na  za-
stupitelstvu celé znění této smlouvy jen tak, bez 
jakékoliv předchozí konzultace s  vedením měs-
ta, zveřejní na  svém facebookovém profilu. Co 
na tom, že existuje nějaká předsmluvní odpověd-
nost? Co na tom, že v samotné smlouvě je jasně 
zakotvena klauzule, která říká, že  pokud někdo 
tuto smlouvu bez předchozího souhlasu zveřejní 
třetí straně, aniž by k tomu byla zákonná povin-
nost, tak bude poměrně tvrdě sankcionován? Co 
na  tom, že  to není vůči společnosti Billa a  jejím 
zástupcům s ohledem na dosavadní průběh jed-
nání fér? Co na  tom, že  Billa díky ztrátě důvěry 
může od  svého záměru ustoupit a  prodejny po-
travin se  ani po  letech nedočkáme? Když jsme 
na  tuto skutečnost lídra uskupení „Změna pro 
Vracov“ pana zastupitele Zbyňka Janošku upozor-
nili, odmítl sjednat nápravu s  tím, že  se  vlastně 
nic nestalo a k pochybení z  jeho strany nedošlo. 
Tady je ještě nutno podotknout, že  nešlo jen 
o  neuvážené zveřejnění smlouvy s  Billou, která 
v té době byla pouze jakýmsi interním dokumen-
tem upravujícím smluvní vztah dvou stran, ale 
i o další velmi citlivé interní materiály… Nezbylo 
tak, než celou věc řešit v rámci zasedání zastupi-
telstva, které je ze zákona o obcích nejvyšším or-
gánem obce. O celé této nepříjemné záležitosti, 
která může mít pro naše město neblahé důsled-
ky, jsme pak právě prostřednictvím profilu města 
na sociální síti informovali i Vás občany.

Důvod je jednoduchý! Jakožto nové vedení města 
chceme být v  maximální možné míře transpa-
rentní a  informovat Vás o  všem, co považujeme 
s ohledem na chod města a jeho další směřování 
za důležité. A tady se dostáváme ke kamenu úra-
zu! Když jsme totiž informovali o tom, že se pan 
zastupitel Janoška, jakožto představitel nejvyšší-
ho vedení města (čímž zastupitelstvo ze  zákona 
o  obcích je), dopustil dle našeho názoru závaž-
ného porušení slibu mlčenlivosti a  zveřejnění 
citlivých materiálů pod hrozbou sankce, byť jak 
jsou někteří občané, aniž by znali veškeré detai-
ly z jednání včetně všech detailů smlouvy na sto 
procent přesvědčeni, že  nereálné, tak jsme pak 
za to v   naší virtuální hospodě byli ze strany ně-
kterých občanů našeho města, mezi nimiž se dali 
právě i  příznivci „Změny pro Vracov“ poměrně 
zřetelně identifikovat, osočování.  Nutno zmí-
nit, že  v  některých případech i  nevybíravě. Rádi 
bychom přitom připomněli neoddiskutovatelný 
fakt, že  to byla právě „Změna pro Vracov“, která 
před podzimními komunálními volbami tak dů-
razně a  velmi hlasitě volala po  naprosté trans-
parentnosti a  detailní informovanosti občanů! 
Pokud jde ještě o  smlouvu se  společností Billa, 
tady je nutno rovněž zmínit, že za její finální po-
dobou jsou desítky hodin opravdu velmi tvrdé 
práce mnoha lidí, kdy jde o právně natolik složitý 
dokument, že  člověk bez odpovídající kvalifika-
ce má jen mizivou šanci této smlouvě detailně 
porozumět. O to více je pak úsměvné pročítat si 
příspěvky některých návštěvníků „právníků“ naší 
obecní virtuální hospůdky… Ale dost už bylo na-
říkání nad rozlitým pivem! Pokud jde o  nás, my 
skutečně chceme v maximální možné míře, a to 
i  přesto, že  nám někteří neustále házejí klacky 
pod nohy, co nejlépe pracovat pro Vás, občany 
našeho města! 

Podporu mnohých z Vás vnímáme, upřímně si jí 
vážíme a velmi za ni děkujeme!

Petr Fridrich, starosta
Eva Neradilová, místostarostka

Ve  Vracově zřejmě nenajdete stavbu, která by 
z  pohledu veřejnosti vyvolávala tolik otázek 
a protichůdných názorů, jako je kluziště na měst-
ském stadionu. Pravdou je, že ačkoliv město klu-
ziště provozuje již pátou sezonu, neustále se po-
týkáme s  provozními problémy, které se  i  díky 
dlouhodobým omezením spojeným s  obdobím 
covidu nepodařilo doposud definitivně dořešit. 
Nicméně, jakožto nové vedení města jsme si 
právě problematiku kluziště stanovili jako jednu 
z priorit, díky čemuž jsme již během letošní zimy 
dosáhli dvou dílčích úspěchů. 

Nejprve dodavatel stavby, společnost BaP hol-
ding a. s., provedl bezplatnou výměnu chladicího 
média, které má zaručovat až o 20 % vyšší účin-
nost chlazení, a tím i delší provoz ledové plochy 
s ohledem na zvyšující se venkovní teploty. I když 
jednání nebyla úplně jednoduchá, podařilo 
se nám dále s dodavatelem dohodnout prodlou-
žení záruky na strojovnu kluziště o dalších 12 mě-
síců. 
Město také vůči dodavateli řádně uplatnilo zá-
ruční vady týkající se podkladového povrchu, kdy 
uděláme maximum pro to, aby v letních měsících 

došlo ze  strany dodavatele k  prověření skladby 
jednotlivých konstrukčních vrstev kluziště včetně 
sjednání případné nápravy tak, aby byl zajištěn 
bezproblémový provoz kluziště i  pro další zimní 
sezony. 

Vedení města považuje kluziště za  součást ob-
čanské vybavenosti, a proto je  naší prioritou udr-
žet jeho provoz pro veřejnost v zimním období co 
nejdéle. 

Eva Neradilová, místostarostka 
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MÁ VRACOV PŘISPÍVAT NA PROVOZ 
HROMADNÉ DOPRAVY? ANO.

Meziměstskou autobusovou a  vlakovou dopra-
vu objednává a platí Jihomoravský kraj. Náklady 
překračují dvě miliardy korun ročně, a  aby bylo 
možné zachovat četnost spojů a  kvalitu služeb, 
žádá kraj obce a  města, aby se  na  financování 
hromadné dopravy také podílely. Příspěvek obcí 
je 100 Kč na obyvatele za rok.

97 % všech obcí v  Jihomoravském kraji na  hro-
madnou dopravu přispívá, Vracov je jedním 
z  mála měst, která se  do  financování veřejné 
dopravy nikdy nezapojily. Přesto  využíváme 
všechny výhody, které plynou z  toho, že  ostatní 
obce – často s mnohem horším dopravním spoje-
ním než my – na hromadnou dopravu přispívají. 
Z Vracova denně vyjíždí téměř 40 spojů do Brna, 
45 do  Kyjova a  Hodonína. Mnoho obyvatel Vra-
cova díky kvalitní hromadné dopravě může pra-
covat či studovat ve městech, která by jinak byla 
příliš vzdálená. I pro ty, kteří jezdí do zaměstnání 
autem, poskytuje hromadná doprava záchran-
nou síť v okamžiku, kdy například kvůli zdravot-
ním potížím musí automobil dočasně odstavit.

Fungování veřejných služeb závisí na  jisté soli-
daritě. Přijde nám normální, že  město finančně 
přispívá na provoz školy a domu s pečovatelskou 
službou; že  investuje do  ordinací pro lékaře 
a  podporuje kulturu a  sport. Mělo by nám přijít 
normální, že se podílí i na financování veřejné do-
pravy, zejména když naprostá většina ostatních 
obcí na  provoz přispívá. Prospěch z  toho máme 
všichni. Proto mě mrzí, že  většina zastupitelů 
na svém prosincovém zasedání odmítla hromad-
nou dopravu finančně podpořit.

Mgr. Zbyněk Janoška, Ph.D.
janoska@mestovracov.cz

PROČ NEPODPOŘÍME FINANČNÍ PŘÍSPĚVEK JIHOMORAVSKÉMU KRAJI 
K ZAJIŠTĚNÍ INTEGROVANÉHO DOPRAVNÍHO SYSTÉMU.

Dne 21. 12. 20222 obdrželo Město Vracov žádost Jihomoravského kraje o  finanční příspěvek pro rok 
2023 ve výši 451.300 Kč, tj. 100 Kč na jednoho obyvatele, k zajištění fungování Integrovaného doprav-
ního systému Jihomoravského kraje (dále jen IDS JMK). Tato žádost byla překvapivě doručena jen 7 
dnů po jednání zastupitelstva, kde stejný návrh předložil zastupitel Zbyněk Janoška. Tento návrh nebyl 
zastupitelstvem projednán s ohledem na skutečnost, že Jihomoravský kraj nezaslal městu příslušnou 
žádost obsahující tento požadavek. 
Po pečlivém zvážení všech okolností jsme se rozhodli, že nepodpoříme schválení tohoto příspěvku, a to 
z následujících důvodů:

1)  Jihomoravský kraj má primárně zajišťovat plnění úkolů přesahujících regionální poměry, tedy zabez-
pečuje pro celý kraj např. oblast školství, zdravotnictví či dopravy, kdy tyto úkoly financuje ze svého 
rozpočtu. Pokud Jihomoravský kraj nemá dost finančních prostředků na zabezpečení těchto úkolů, 
má tento nedostatek řešit na  úrovni požadavku na  státní rozpočet a  neobracet se  s  požadavkem 
na dofinancování dopravy na jednotlivé obce, které vlastní rozpočet používají hlavně k zabezpečení 
cílů místního významu.

2) Částka 451.300 Kč není pro rozpočet Města Vracova částkou zanedbatelnou. Je nutno si uvědomit, 
že  i  kdybychom tento příspěvek uhradili, nedostaneme z  hlediska dopravní obslužnosti ani jeden 
dopravní spoj navíc, tedy vše zůstane na stávající úrovni. Je také otázkou, jestli je dopravní obslužnost 
v současnosti pro naše obyvatele uspokojivá. Např. o víkendu nejede z Vracova do Hodonína žádný 
přímý spoj.  Za této situace je nutno zvážit, zda-li rozhodnutím o úhradě tohoto příspěvku, za kte-
rý nedostaneme žádné protiplnění, jednáme jako zastupitelé s péčí řádného hospodáře ve vztahu 
ke svěřeným veřejným prostředkům.

3) Když zastupitel Zbyněk Janoška předkládal dne 14. 12. 2022 návrh na  schválení tohoto příspěvku, 
jedním z jeho hlavních argumentů bylo, že do daného systému přispívá celkem 97 % obcí Jihomorav-
ského kraje. Nicméně již neuvedl, že tento příspěvek neplatí Statutární město Brno, ani jeho městské 
části, které systém IDS JMK využívají nejvíce.  Tedy na celkový počet obyvatel Jihomoravského kra-
je (1.185.000 obyvatel) do systému nepřispívá Brno s 380.000 obyvateli. Do systému tedy přispívají 
obce, ve kterých žije 68 % obyvatel Jihomoravského kraje, což je dle našeho názoru údaj mnohem 
více vypovídající. 

S ohledem na výše uvedené skutečnosti na jednání Zastupitelstva města Vracova nepodpoříme uza-
vření smlouvy s Jihomoravským krajem, neboť rozhodnutí o úhradě tohoto příspěvku neodpovídá naší 
povinnosti jednat s péčí řádného hospodáře. Navíc, když za tento příspěvek nezískáme lepší dopravní 
obslužnost, než máme doposud, můžeme tuto částku investovat jiným způsobem, abychom zlepšili 
život občanům v našem městě.  

Eva Neradilová, místostarostka
Petr Fridrich, starosta

Silvie Lopraisová, členka rady 

Na oběti holocaustu jsme nezapomněli ani u nás ve Vracově

Dovolte mi, abych se ještě na malý okamžik vrá-
til do prvního měsíce letošního roku.  Konkrétně 
do pátku 27. ledna. Právě v tento den jsme si totiž 
připomněli jednu významnou událost, Meziná-
rodní den památky obětí holocaustu. Vyhlášen 
byl Valným shromážděním OSN 1. listopadu 2005 
a připomínat má 
utrpení přibližně šesti milionů Židů, více než 
dvou stovek tisíc Romů a  milionů dalších nevin-
ných obětí v době holocaustu za II. světové války.  
Na  tento významný den jsme nezapomněli ani 
u nás ve Vracově.

Určitě jste už slyšeli o  takzvaných kamenech 
zmizelých. Ty připomínají právě osudy lidí, kteří 
byli nacisty deportováni, a poté zavražděni v kon-
centračních táborech, vyhnáni ze  svých domovů 
nebo dohnáni k sebevraždě. Jde o kameny, které 
ve  velké většině připomínají osoby židovského 
původu. Tyto kameny se pokládají zpravidla před 
posledním místem pobytu obětí. U nás ve Vraco-
vě máme od roku 2019 tři taková pamětní místa, 
a to před domem rodiny Schneerovy, na chodní-
ku v  ulici Okružní, kde dříve žila rodina Graulo-
va a  třetí před kostelem Církve československé 
husitské, kde v  minulosti měla svůj dům rodina 
Mayerova. Právě k  těmto kamenům zmizelých 
byly  v rámci Mezinárodního dne památky obětí 
holocaustu položeny a  zapáleny svíce jako tichá 
a  velmi smutná vzpomínka na  ty, jejichž životy 
musely tak krutým způsobem vyhasnout. Čest 
jejich památce! 

Petr Fridrich, starosta
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V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

Z MĚSTSKÉHO KULTURNÍHO KLUBU 

Při toulkách okolní přírodou si můžete odpočinout v nových altánech
Po pochmurných a šedivých zimních dnech je tady slunečními paprsky zalité jaro, kdy příchod teplej-
ších a právě i slunečných dní Vás pravděpodobně bude lákat do přírody mnohem více, než tomu bylo 
v předchozím chladném období. Při toulkách okolní krajinou si opět můžete odpočinout, nebo jen tak 
posedět v dřevěných altáncích. Za ty staré, na kterých se za léta užívání už notně podepsal zub času 
a co si budeme povídat, i vandalové, jsme nechali vyrobit nové. Krásný dřevěný altán tak opět najdete 
nad Vracovem u vodojemu, u cyklostezky směrem na Vlkoš a nový altán nechybí ani na místě zvaném 
„U Salvátorka“, tedy směrem na Kelčany. Všechny tři altány zhotovilo Tesařství Sasín, které s nejvýhod-
nější nabídkou zhruba 29 tisíc Kč za jeden altán uspělo ve výběrovém řízení. Jakýsi pomyslný punc pak 
altánkům dodává skutečnost, že značná část dřeva na jejich výrobu pochází z vracovského lesa, které 
bylo vytěženo v rámci předem stanoveného těžebního plánu při obnově lesního porostu. Ať Vám tedy 
tyto nové altánky dobře slouží a nájezdy vandalů, ať se jim obloukem vyhýbají.

Petr Fridrich, starosta

Milí Vracovjáci, 

poté, co jsme v únoru úspěšně zahájili letošní kul-
turně-společenskou sezonu Reprezentačním ple-
sem města Vracova, nás s  příchodem teplejšího 
období roku čekají další akce, které by rozhodně 
neměly ve Vašem itineráři chybět. 
 Oblíbená velikonoční akce se  odehrála v  našich 
muzeích v  neděli 9. dubna. Návštěvníci si moh-
li nakoupit ručně malované perníčky, kraslice, 
ochutnat velikonoční pokrmy, jarní limonádu 
nebo uplést pomlázku. Nechyběla ani ochutnáv-
ka vín spolku Vracovští vinaři a  vystoupení dětí 
z folklorního souboru Lipinka.
 Ve čtvrtek 12. dubna přijede do kinosálu vracov-
ského kulturního domu populární a  televizními 
obrazovkami protřelý farář P. Zbigniew Jan Czen-
dlik se svou talk show Postel hospoda kostel. Už 
teď mohu prozradit, že v rámci programu se mů-
žete těšit i na autogramiádu stejnojmenné knihy 
Zibiho, jak se mu někdy důvěrně přezdívá. Akce, 
na  které se  rozhodně budete skvěle bavit, začí-
ná v  18 hodin,   předprodej vstupenek je už nyní 
ve vracovském infocentru.
Třiadvacátý dubnový den pak bude patřit koncer-
tu hudební skupiny Cimballica, která se předsta-
ví s  hosty hercem Janem Brožkem a  zpěvačkou 
a moderátorkou Hanou Pregrtovou. Koncert od-

startuje úderem 17. hodiny. I v případě této akce 
si vstupenky v rámci předprodeje už nyní můžete 
zakoupit v našem infocentru.
Poslední dubnový den bude ve  znamení už tra-
diční akce, a  sice Stavění máje. Toho se  i  letos 
ujme vracovská chasa. Obecní máj začne chasa 
stavět úderem 15. hodiny u  shromažďovací plo-
chy nové části náměstí naproti radnice. 
 Mimo to budeme i nadále se čtrnáctidenní pra-
videlností promítat v našem kině, a to nejen nové 
české filmy. V  měsíci dubnu se  tak můžete těšit 
například na  rodinný animovaný film Kocour 
v botách-Poslední přání. V sobotu 15. dubna, tedy 
k  výročí nedožitých 89. narozenin vracovského 
rodáka a filmového velikána pana Josefa Somra, 
budeme promítat světově proslulý snímek Ostře 
sledované vlaky. Jak jistě dobře víte, jde o  osca-
rový film, ve kterém náš Jožka ztvárnil svou první 
velkou filmovou roli, a  sice výpravčího Hubičky. 
Co se  pak týče dalšího programu našeho kina, 
stejně tak informací o  dalších kulturních akcích, 
podrobnosti naleznete na  webových stránkách 
www.kulturavracov.cz
Krásné a pohodové jarní dny!

Jana Fridrichová, vedoucí MKK Vracov
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Městská knihovna Vracov
Vítáme všechny návštěvníky a  čtenáře v  novém roce. Loňský rok byl v  naší knihovně velice úspěšný 
a doufejme, že tak tomu bude i letos. Když se ohlédneme za statistikou loňského roku, může se naše 
knihovna pyšnit 401 čtenáři, z toho je 136 dětí do 15 let. Stav knihovního fondu k 31. 12. 2022 je 19 847 
knihovních jednotek, celkem se loni vypůjčilo 10 184 knih a časopisů. Tato vysoká čísla nás velice těší 
a jsme rády, že do knihovny stále chodí velký počet čtenářů.

Březen – měsíc knihy. Tak začíná známý slogan. Pro mladší děti ze základní školy jsme uspořádaly kniž-
ní divadélko Kočkohrátky s Ťapičkou aneb Hrátky s koťátky. Během této interaktivní besedy se spisova-
telkou Markétou Harasimovou se kromě čtení z knih Z deníku kočičky Ťapičky a Koťátka kočičky Ťapič-
ky děti aktivně zapojovaly do příběhu, plnily různé úkoly, hledaly rozdíly, doplňovaly hádanky apod. 
Beseda se  dětem natolik líbila, že  si dokonce někteří zakoupili knihu s  osobním věnováním od  paní 
spisovatelky.

Nedílnou součástí jarních aktivit v naší knihovně je mezi dětmi velmi oblíbená Noc s Andersenem. Tato 
tradiční akce je určená pro žáky 3. ročníků, letos proběhla v pátek 31. března. Ale o tom už v příštím 
zpravodaji…

Za MěK Vracov Kateřina Gasnárková

Příprava na letní turistickou sezónu v Informačním centru města Vracova
Zimní období už je úspěšně za  námi a  paprsky 
jarního slunce vybízejí k  výletům a  návštěvám 
zajímavých míst. Proto velice pečlivě v tomto jar-
ním období aktualizujeme naše databáze a  při-
pravujeme mnoho nových podnětů k  báječným 
zážitkům. Je naší povinností, aby klient odcházel 
z našeho infocentra s aktuálními informacemi jak 
ohledně ubytování a stravování, tak i nadcházejí-
cích akcí, o výletních místech nemluvě.

Spolu s  báječnou vracovskou přírodou jdou 
ruku v  ruce také naše krásná venkovská muzea. 
Po  dlouhé a  ne úplně příjemné zimě je koneč-

ně ten správný čas naplno otevřít okna a vpustit 
do  těchto dvou nádherných domků provoněný 
jarní vzduch. Ten nám přinesla i první jarní akce, 
která se v těchto muzeích odehrála, a to „Veliko-
noční tradice v muzeích“, v neděli 9. 4. 2023.

 Pro nadcházející letní sezónu je samozřejmostí 
i  rozšířená otevírací doba. Naše IC si i  letos za-
žádalo o  dotaci z  Jihomoravského kraje, která 
v případě schválení těchto finančních prostředků 
napomůže se zkvalitněním služeb Informačního 
centra a pokryje výdaje spojené s rozšířenou ote-
vírací dobou.

Nedílnou součástí jsou také školení informačních 
pracovníků a  obnova a  doplnění propagačních 
a upomínkových předmětů.

 Věříme, že nadcházející čas i ve Vás probudí tou-
hu vypravit se na výlet či krásnou procházku, po-
kud si nebudete vědět rady KAM se  vypravit, 
zastavte se u nás. Jsme tu a velmi rádi Vám dopo-
ručíme krásná místa v našem i vzdáleném okolí. 
A nezapomeňte, co zažijete, Vám už nikdo nikdy 
nevezme.

Informační centrum města Vracova
Hana Koutná 
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VEŘEJNĚ PROSPĚŠNÉ SLUŽBY
KLUZIŠTĚ
Provoz na kluzišti začal 19. 12. 2022 a končil 5. 2. 
2023. Sezóna byla od  začátku plánována z  dů-
vodu vysokých cen energií na  omezenou dobu, 
ale zároveň jsme chtěli, aby příznivci bruslení 
a  hokejisté měli aspoň nějaký prostor ke  svému 
zimnímu koníčku. Nepříznivé počasí zapříčinilo, 
že  jsme i  v  lednu museli v  některé dny kluziště 
uzavřít. I přesto kluziště navštívilo 3.838 platících 
bruslařů a proběhlo 57 pronájmů na hokej. Zdar-
ma ke  svým tréninkům využívali kluziště také 
naši fotbalisté a  ve  dvou případech kluziště na-
vštívili i žáci MZŠ Vracov.

ZIMNÍ ÚDRŽBA
I  když letošní zima byla mírnějšího rázu, přesto 
zimní technika Veřejně prospěšných služeb vyje-
la na zimní údržbu chodníků a komunikací v šesti 
případech a bylo spotřebováno 21,5 tun posypo-
vé soli v  hodnotě 46 tis. Kč. Snažili jsme se, aby 
komunikace i chodníky byly co nejlépe uklizeny, 
služby na úklid začínají v pracovní dny od 05 - 07 
hod., odpoledne od  16 - 22 hod., přes víkendy 
od 05 - 21 hod. Ve Vracově udržujeme 26 km vo-
zovek, nejsou zde vozovky ve správě SÚS.

OPRAVY MAJETKU
Koncem listopadu 2022 jsme se pustili do opravy 
a  modernizace pronajatého prostoru dětského 
lékaře MUDr.  Všetuly, a  to sociálního zařízení, 
které je zde využíváno čekajícími malými pacien-
ty se  svým doprovodem. Opravu jsme částečně 
prováděli vlastními silami a  částečně subdodáv-
kami, například vodo-topo či obkladačské práce. 
Dílo bylo dokončeno pár dní před Vánoci a  dle 
mého názoru je toto WC moc pěkné. Na  pod-
zim 2022 jsme se  dohodli s  vedením města, že   

bychom také opravili sociální zařízení na  soko-
lovně u  malého sálu. Toto WC je využíváno jak 
při kulturních, tak i sportovních akcích a bylo už 
opravdu v havarijním stavu. Opravu jsme započa-
li začátkem března 2023 a také zde budou opravy 
prováděny ve větší míře pracovníky VPS a částeč-
ně subdodávkami. 

HŘBITOV
Mnozí z  Vás si již na  konci roku 2022 všimli, 
že  na  městském hřbitově ve  Vracově přibyly 
na  všech branách a  u  cesty za  smuteční síní in-
formační cedule a  cedule Řádu pohřebiště. Řád 
je vyvěšen i  ve  vitríně u  hlavní brány, ale možná 
zde není tak na  očích, a  tak si málokdo v  něm 
početl, jak se  máme chovat na  hřbitově.  Začaly 
nám přibývat stížnosti, že návštěvníci hřbitova si 
s  sebou berou na  hřbitov psy, jezdí po  hřbitově 
nejen na kolech, ale na hřbitov vjíždí i auty.   Také 
jsme řešili stížnosti a případy, kdy při podnikání, 
provozování živnosti či služeb spojených s  úpra-
vou, opravou, zhotovením hrobových míst či hro-
bových zařízení, ne každý po  sobě zanechal vše 
v pořádku. Proto od nového roku jsme zavedli po-
platek a povinnost při výkonu těchto prací ozná-
mit na  VPS tuto přítomnost, aby pracovníci VPS 
mohli kontrolovat stav po ukončení těchto prací. 
Prosíme všechny návštěvníky našeho hřbitova, 
aby se  na  hřbitově chovali adekvátně k  tomuto 
pietnímu místu.

OKOLÍ VRACOVA
Od  prosince 2022 do  konce ledna 2023 jsme 
provedli práce na  vyčištění a  zprůjezdnění ces-
ty v  lokalitě "Zabiják" za  domem paní Malárové, 
Vlkošská ulice, směr za  humny firmy Loprais, 
Svitálek, farma VSV až k vinohradům Přední díly. 

Také jsme zde provedli úpravy cesty strojem JCB, 
aby při bouřkách alespoň částečně odtékala voda 
jako v minulosti po této cestě a ne přes vinohrady 
do ulice Vlkošské. Rovněž jsme pracovali na Hli-
nickém potoku ve  směru severně od  traktorky, 
kdy jsme provedli v  úseku cca 700 m posečení 
a  odstranění náletových dřevin a  úklid navoze-
ných odpadků.

JARNÍ VÝSADBA NA MĚSTEČKU
Snad každý občan postřehl, že  na  nově vybudo-
vané ploše před radnicí přibyly betonové truhlíky, 
květináče a  ozdobné koule. Truhlíky a  květináče 
jsme vysadili jarní výsadbou – barevnými maceš-
kami. 

Květoslava Hubáčková
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„Mami, můžu spát u babičky?“
Jaro nám klepe na dveře a příroda se pomalu pro-
bouzí k životu. Sluníčko nám prosvěcuje naše do-
movy a vytváří nám úsměv na tváři, paprsky nám 
dávají pocit tepla a  vlévají do  žil novou životní 
energii.

K  nám, do  Domova s  pečovatelskou službou, 
přišlo nedávno hned několik takových sluníček. 
Byly to děti z místní základní umělecké školy. Je-
jich vystoupení nás potěšilo a  naplnilo takovou 
radostí, jak to dokáže jen hudba v  podání dětí. 
Koncert se  konal krátce před dnem, kdy se  slaví 
Mezinárodní den žen a krátce před jarními prázd-
ninami. Možná i  proto jsme všichni zavzpomí-
nali, jak to bývalo dřív. Když jsem pak večer (jak 
se  lidově říká) brouzdala po  internetu, objevila 
jsem článek, který jako by ten krásný den uzavřel. 
Mírně upravený vám ho teď předkládám:

Každý den se  snažíme o  NĚCO, co vlastně ani 
nevíme, jestli opravdu chceme. Možná ale „jen“ 
chceme jít k  babičce domů, tam, kde jsou snad 
všichni šťastní.
Když jsem jela dnes ráno autobusem, zaslechla 
jsem přání dítěte, které mě vrátilo zpět do minu-
losti: „Mami, můžu dneska spát u babičky?“ 
Babiččin dům je tam, kde si hodiny berou dovole-
nou a minuty plynou bez spěchu a všechno může 
trvat věčně.
Babiččin dům nejsou jen jednoduchá jídla, kde 
se  chléb se  sádlem a  s  cibulí stane královským 
pokrmem a ty fantastické babiččiny koláče…
Babiččin dům je tam, kde zamčené skříňky a zá-
suvky plné tajných pokladů čekají na odhalení.
Babiččin dům, je místo, kde je všechno záhadně 
možné, kouzelné a bez starostí.

Babiččin dům je místem, kde najdeme zbytek 
dětství našich rodičů.
Babiččin dům je pro každého z nás něco jedineč-
ného.
Tento babiččin dům mám už jen ve  vzpomín-
kách, ale kdybych teď mohla o něco požádat, vy-
brala bych si jako to dítě v autobuse: Mami, můžu 
dneska spát u babičky?
Babičko a  dědečku, nikdy nezapomenu na  ča-
rokrásné prázdninové dobrodružství, kdy rodi-
če museli do  zaměstnání a  my jsme je prožívali 
s  vámi. Děkuji úplně za  všechno. Vzpomínky 
na  chvíle strávené s  vámi jsou mým velkým bo-
hatstvím. 

Petra Sabáčková, vedoucí PS Vracov

Z MATEŘSKÉ ŠKOLY
CO NOVÉHO VE ŠKOLCE
Je jaro a čas ukrajuje z druhého pololetí školního roku další dny. Z malých 
uplakaných dětí se od začátku školního roku staly – přes větší, menší, či žád-
né problémy – velké děti, které znají prostředí školy, zadaptovaly se, našly si 
kamarády, zkrátka už ví, jak to v naší školce chodí. To nám umožňuje zařazo-
vat pro děti náročnější činnosti, program i úkoly.

Na  počátku ledna začalo 30 přihlášených předškoláků dojíždět na  před-
plavecký výcvik do Bzence, který jsme v těchto dnech zdárně po 10 lekcích 
ukončili.

Děti, které jsou přihlášené na předplatné do divadla do Zlína, se v lednu do-
čkaly další pohádky. Tentokrát to byli “Broučci”. Březnové představení bylo 
zrušeno pro nemoc herců zlínského divadla. Nemocnost ovlivnila nejenom 
divadlo, ale také chod školky od začátku ledna, hlavně však v měsících únor 
a březen. Bohužel se stále opakují situace, kdy rodiče dávají nemocné nebo 
nedoléčené děti do školky a ty pak nakazí další děti i zaměstnance MŠ. Pro-
voz školky se tak udržuje velice složitě těmi, kteří na pracovišti zůstali.

V měsících únoru a březnu probíhaly v jednotlivých třídách konzultace s ro-
diči předškoláků, na  kterých rodiče získávají informace o  svém dítěti, jeho 
dovednostech, projevech, ale hlavně řešíme téma školní zralosti. Po skonče-
ní konzultací musím bohužel konstatovat, že i letos bude vysoký počet od-
kladů školní docházky. Když pominu, že někteří rodiče mají oprávněný dů-
vod odložit svému dítěte docházku do základní školy o jeden rok (opožděný 
vývoj, celková nevyzrálost, mentální a  jiné postižení), dalo by se  mnohým 
odkladům předejít tím, kdyby rodiče včas a více naslouchali třídním učitel-
kám, které je pravidelně informují o tom, jak si jejich dítě v té které oblasti 
vede, kde má nedostatky, co je potřeba napravit a v čem jsou naopak jeho 
znalosti či dovednosti nadprůměrné. Je velká škoda, že není výjimkou, že ro-
diče nedbají rad učitelek jak s dítětem doma pracovat, co s ním procvičovat 
a spoléhají pouze na školku. V těchto případech je potřeba intenzivní spolu-
práce rodičů s mateřskou školou. Mnozí si neuvědomují, že mateřská škola 
má doplňovat rodinnou výchovu, ne ji nahrazovat.
Pro informovanost rodičů (a také pro jejich ev. rozhodování, co se týče odkla-
du školní docházky) pořádáme každoročně přednášku Mgr. Kamily Kostýl-
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kové na  téma “Školní zralost”. Paní Kostýlková 
působí v  PPP Hodonín na  pobočkách v  Kyjově 
a ve Veselí nad Moravou a je velmi zkušenou oso-
bou na  dané téma. Je proto smutné, že  se  letos 
této přednášky zúčastnilo pouze 27 rodičů z  50 
dětí – předškoláků.

Z  dalších akcí proběhlo velice pěkné setkání 
s knihou pod názvem “Malý princ”, které realizo-
vala paní Šišperová. V  každé třídě paní učitelky 
uspořádaly v době masopustu karneval plný sou-
těží, tance i sladkých odměn. Do konce školního 
roku máme mnoho plánovaných akcí, ale o tom 
až v dalším příspěvku.

Rodiče, kteří chtějí zapsat své dítě do  mateřské 
školy na  příští školní rok, určitě zajímá termín 
zápisu. Ten je letos stanoven na  3. a  4. květen 
2023 od  10:00 do  15:00. Ve  dnech zápisu bude 
možnost v době od 10:00 do 11:00 hod. navštívit 
třídy a zahradu mateřské školy.

Přeji všem občanům Vracova krásné jaro.

Ivana Vaverková
ředitelka Mateřské školy Vracov
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Z MASARYKOVY ZÁKLADNÍ ŠKOLY
Školní ples
V poslední únorový páteční večer se žáci osmých a devátých tříd proměnili v elegantní mladé slečny 
a chlapce a na Školním plese vystoupili s tradiční polonézou.

Tanečnice oblékly krásné bílé šaty doplněné o drobnou vínovou květinu na zápěstí pravé ruky, tanečníci 
se předvedli v černém společenském oděvu a bílém motýlku pod krkem. Polonézu s žáky natrénovaly 
paní učitelky Glacová, Maradová a Navrátilová. Velký kus práce odvedl také žák 9. B Filip Mezihorák, 
který uplatnil své profesionální taneční dovednosti.

Polonéza otevřela celý ples, poté následoval, jak už bývá zvykem, valčík s rodinnými příslušníky, pokra-
čovala volná taneční zábava, jíž se aktivně účastnili přítomní hosté, a nechyběla ani bohatá tombola.

Žáci devátých tříd se v průběhu večera na scéně ukázali ještě se třemi vystoupeními, která samostat-
né secvičili. Skupina 9. A  společně zatancovala, holky z  9. B předvedly kreativní choreografii a  kluci  
z 9. B všem vyrazili dech s velmi originálním a vtipným číslem, během kterého zvládli tancovat, zpívat  
i parodovat známé filmy a seriály.

Celý večer se nesl v duchu příjemné atmosféry a pestré taneční zábavy.
O organizaci i zajištění letošního Školního plesu se postaral Klub přátel školy. Byl to první ročník v jejich 
režii a vydařil se na výbornou. Všem zúčastněným patří velký dík.

Bronislav Chovanec, ředitel MZŠ

Lyžařský výcvikový kurz 
Žáci 7. a 8. ročníku MZŠ Vracov se zúčastnili tra-
dičního lyžařského výcvikového kurzu. Sedmáci 
vyrazili 5. března 2023 do Karlova pod Pradědem, 
osmáci o pár týdnů dříve, 12. února 2023 do Malé 
Morávky. 

Lyžaři se  rozdělili do  družstev podle zdatnosti, 
začátečníci trénovali úplné základy, např. jak za-
pnout lyžařské boty, koordinaci na lyžích či stro-
meček, zdatnější pilovali sjezd, obloučky, a  ně-
kteří dokonce i carvingový oblouk. Program obou 
ročníků byl velmi podobný. Dopoledne probíhala 
první část výcviku, následoval oběd v horské cha-
tě a  polední relax na  pokojích, odpoledne pak 
probíhala druhá část výcviku. Náročný celodenní 
program byl zakončen večeří, pestrou večerní zá-
bavou a  diskotékou. Vyvrcholením doprovodné-
ho programu byl karneval. Přípravu nikdo z žáků 
neponechal náhodě, připravené masky byly vel-
mi kreativní. Jedno odpoledne bylo vyhrazeno 
pro regeneraci a  načerpání další dávky sil. Žáci 
společně s vyučujícími podnikli výlet po okolí, za-
vítali do Karlovy Studánky. 

Během intenzivního výcviku se  všichni naučili 
lyžovat, někomu to šlo rychleji, jinému pomaleji, 
ale všichni nakonec sjeli celý svah a vychutnali si 
zaslouženou dávku endorfinů, která se  po  zdár-
ném sportovním výkonu jistě dostavila. Nyní jsou 
třídy sedmáků a osmáků již plné zdatných lyža-
řek a  lyžařů, kteří rádi vzpomínají na  příjemně 
strávený týden na horách ve společnosti spolužá-
ků a učitelů. 

Karneval v družině
V pátek 3. 3. 2023 se v hale Sokolovny uskutečnil 
každoroční dětský karneval pořádaný školní dru-
žinou. Připravený odpolední program byl sku-
tečně bohatý. Na začátku akce proběhlo taneční 
vystoupení na  oblíbenou písničku Wednesday. 
Následovala promenáda masek, během které 
se  představili všichni zúčastnění. Program vyvr-
cholil vyhodnocením a oceněním nejhezčích ma-
sek, diskotékou a soutěžemi s klaunem. Všichni si 
odpoledne velmi užili.



16

V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

ZE ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLY VRACOV
Vážení a milí Vracovjáci, 

dovolte mi, abych se  s  Vámi díky stránkám Vra-
covského zpravodaje podělil o  události pro-
běhlých měsíců.

Začnu ještě minulým rokem. Čekání na  Vánoce 
jsme si zkrátili tradičním Slavnostním koncer-
tem, který proběhl 15. 12., třídními besídkami 
a také zpíváním u vánočního stromu ve Skoroni-
cích. Po  svátcích se  učitelé se  svými žáky pustili 
opět do pilné práce. V únoru proběhl v sále školy 
žákovský koncert a z kraje března jsme zpříjemni-
li dopoledne našim seniorům v Domově s pečo-
vatelskou službou Vracov. 

Naše dechové oddělení se velmi úspěšně zúčast-
nilo Soutěže ZUŠ ČR, kterou vypisuje Minister-
stvo školství, mládeže a  tělovýchovy ČR. O  tom 
však bude psát paní učitelka Gráfová. 

V  následujícím období nás čekají opět žákovské 
koncerty, různé akce a  návštěva MŠ Vracov. Do-
voluji si Vás také pozvat na absolventský koncert, 
který proběhne 11. 5. a  Slavnostní koncert v  ki-
nosále, který je naplánonován na  8. 6. Přijímací 
zkoušky letos proběhnou ve dnech 12. a 13. 6. 

Veškeré informace o našich akcích najdete na na-
šem webu www.zusvracov.cz či facebookovém 
profilu školy (https://www.facebook.com/zusvra-
cov)

Přeji Vám za  celou naši ZUŠ krásné jarní dny 
a budu se těšit na shledání. 

MgA. Jan Kučera, ředitel školy

Zobcové flétny nikdy nespí
Dne 23. 1. 2023 se  uskutečnilo ve  Vracově školní 
kolo soutěže žáků základních uměleckých škol 
České republiky. Vyhlášeno Ministerstvem škol-
ství, mládeže a  tělovýchovy České republiky pro 
školní rok 2022/2023. Komorní hry s  převahou 
dechových nástrojů. 
 0. kategorie
Soubor Zitanna (Anna Sovová a Zita Zedníková)
1. kategorie
Duo Vracov (Adriana Gasnárková a Lucie Lopraisová)
Trio Vracov (Karolína Kaňovská, Anna Sovová, Zita 
Zedníková)
2. kategorie 
Kvartet The Elements (Barbora Slintáková, Karla 
Mikešová, Klára Vacenovská a Eliška Sedlářová) 
Pedagogické vedení Martin Fukan a Marta Gráfová

Dne 24. 2. 2023 se uskutečnilo okresní kolo žáků 
základních uměleckých škol v  Kyjově. Zde sou-
bory Zitanna, Trio Vracov a Kvartet The Elements 
získaly první místo s postupem do krajského kola. 
Dne 9. 3. 2023 proběhlo krajské kolo soutěže žáků 
základních uměleckých škol ve Veselí nad Mora-

vou. Všechny soubory získaly první místo a  sou-
bor Zitanna první místo s postupem do ústřední-
ho kola České republiky do Liberce, které se bude 
konat. 21. 4. 2023.
To není vše. Na  konci dubna se  zobcové flétny 
chystají na Flautohry, což je prestižní soutěž zob-
cových fléten na Konzervatoři Teplice v Čechách. 
Na  těchto soutěžích je možnost poslouchat 
i ostatní hráče či celé soubory, a to děti velmi po-
souvá v jejich hudebním cítění. Také je možnost 
vyzkoušet doprovodný program. Různé hudební 
workshopy.
Ráda bych vás pozvala na Prázdninové flétny, kte-
ré se uskuteční od 10. 7. do 14. 7. 2023 v ZUŠ Vra-
cov. Máme pro vás připraveno spoustu krásných 
skladeb. Hrajeme každý den od  8.00 do  13.00. 
Účastníci kurzu jsou rozděleni do  tří skupin, 
podle jejich dovedností. Nezáleží na  věku, ale 
na chuti zahrát si společně. 
Moc se na vás těšíme.

 Marta Gráfová
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Z VRACOVSKÉ FARNOSTI
Obsah velikonočních svátků
Za  námi jsou  velikonoční svátky, pod kterými si 
dnes mnozí vybaví pouze zvyky na  Velikonoční 
pondělí.  Snad tedy může být užitečné připome-
nout si, čemu vděčí za  svůj vznik a  co je jejich 
hlavním obsahem. Asi 1 200 let před Kristem do-
šlo k vysvobození Izraelitů z egyptského otroctví, 
a  to přechodem přes Rudé moře pod vedením 
Mojžíše. Šlo o útěk v noci, která pak byla nazvá-
na velikou nocí. Odtud je odvozen název veliko-
nočních svátků, které se začaly slavit na památku 
této události především v  Jeruzalémě. Právě při 
účasti na těchto svátcích byl zatčen Ježíš Kristus, 
který byl odsouzen k  smrti ukřižováním za  to, 
že ze sebe dělá Mesiáše. Tím, že tehdy došlo k Je-
žíšově smrti a vzkříšení, dostaly židovské Veliko-
noce nový křesťanský obsah.

Už týden před Velikonocemi na  Květnou neděli 
se při církevních obřadech připomíná Ježíšův pří-
jezd do  Jeruzaléma. Velikonoční svátky začínají 
Zeleným čtvrtkem. To je den, kdy se Ježíš se svý-
mi učedníky sešel na poslední večeři a po ní byl 
Jidášem vyzrazen a  zatčen. Ve  starověké církvi 
byla zavedena praxe v  tento den přijímat zpět 
do  společenství církve veřejné kajícníky. Tito ka-
jícníci byli označováni také slovem plačící a právě 
v určité oblasti Německa se plakat řeklo grienen. 
Podobnost slova grün - zelený pak v  němčině 
vedla k  tomu názvu Zelený čtvrtek. O  Velkém 
pátku se  konají obřady na  památku Kristova 
umučení, kdy byl Ježíš odsouzen k  smrti ukřižo-
váním. Jelikož jsou Velikonoce nejvhodnější pro 
křest dospělých, ti si v sobotu chystali bílá křestní 

roucha, a  tak vzniká název Bílá sobota. V  tento 
den bývá v  kostelech přístupné místo připomí-
nající Ježíšův hrob. Nejdůležitější událostí těchto 
svátků je oslava Ježíšova zmrtvýchvstání, k čemuž 
došlo v  noci ze  soboty na  neděli. Proto hlavní 
velikonoční obřady začínají už v  sobotu po  se-
tmění, což už patří k  neděli jako hlavnímu dnu 
oslavy Ježíšova vzkříšení. Velikonoční pondělí pak 
poskytuje více prostoru pro různé lidové zvyky.  

farář P. Josef Zelinka
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V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

SVÁTKY A AKTIVITY NAVAZUJÍCÍ NA VELIKONOCE

 Neděle 14. 5. - Pouť farnosti na sv. Antoníček
Čtvrtek 18. 5. – Slavnost Ježíšova nanebevstoupení

  Sobota 27.5. -   Vigilie v 19.00 a po ní Agapé 
Neděle 28. 5. – Slavnost Seslání Ducha svatého

 Pátek 2.6.  - Noc kostelů, mše svatá v 18.00  a zábavný program nejen 
pro děti + skákací hrad

Neděle 11. 6. – Slavnost Těla a Krve Páně (Boží Tělo)
 Pátek 30.6. - Ukončení školního roku + táborák na farním dvoře

10. -14. 7. - Příměstský farní tábor aneb Misijní cesta

Přespávačka s velkým P
Ve dnech 25. - 26. února jsme společně s Animátory uspořádali přespávačku pro děti 
z vracovské a vlkošské farnosti v komunitním centru ve Vlkoši. Program byl značně na-
bitý, plný her a soutěží. Díky příhodnému počasí se nám podařilo uskutečnit výpravu 
polem nepolem do kelčanské kapličky a po splnění složitých a bláznivých úkolů jsme 
došli zpět na faru, kde nás čekala nejen večeře, ale i kriminálka PLAKEM. Ztratil se je-
den člen výpravy! Kdo? Jak? Proč? S kým? Co se mohlo stát? Kdo mu to mohl udělat? 
Naši detektivové měli rozluštit tuto záhadu. 

Po velmi bouřlivém večeru jsme se pokoušeli usnout. Pro některé z nás to byla opravdu dlouhá noc, 
usínat při štěbetání holek a povídání kluků bylo velmi náročné. Po příliš krátké noci nás probudil bu-
díček s informací, že za ranního sluníčka tělu svědčí rozcvička, jsme se pokoušeli roztančit naše ztuhlá 
tělíčka. Snídaně nám dodala novou sílu k dalším hrám a nácviku zpěvu. Vrcholem našeho setkání byla 
mše svatá. Radost pana faráře, že jsme přežili nejen my, ale i fara, nám dodává odvahu a chuť k další 
bláznivé noci na faře.
Těšíme se na vás 

Animátoři V+V
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 Z DOMU DĚTÍ A MLÁDEŽE
Karneval 2023
Sobota 11. března patřila ve Vracově dětem a kar-
nevalové zábavě. Po  dvouleté covidové odmlce 
jsme se na tuto veselou akci hodně těšili a nebyli 
jsme v tom sami, protože účast byla opravdu vy-
soká.

Do sálu se jako vždy pouštělo už půl hodiny před 
začátkem, aby se  předešlo dlouhým frontám 
u vstupu a bylo dostatek času na prodej tomboly,  
malování na obličej i skákací hrad. 

Hlavní program zahájili už tradičně šašci Bam-
bula a  Šášula. Opět byla k  vidění spousta nápa-
ditých převleků, ale především spokojené dětské 
tváře. Po společném přivítání s dětmi následovala 
mašinka, při které bylo nejlépe vidět, jak zdařilé 
a  nápadité byly všechny dětské kostýmy. I  letos 
se  bylo na  co dívat, Mezi tradičními maskami 
princezen a  princů se  objevila Elza, Popelka, ale 
také třeba Avatar, doktor, indiáni nebo čaroděj-
nice. Bylo vidět víly, kouzelníky, piráty, ale také 

třeba kostlivce a Spidermany. Jako každý rok ne-
chyběli ani dráčci a dinosauři, Červená karkulka, 
převleky zvířátek a spousta dalších krásných ma-
sek…
Následovala dvě vystoupení děvčátek z  kroužku 
Aerobicu, která pod Domem dětí vede šikovná 
Tereza Valentová. Dále bylo na programu společ-
né tančení a po něm došlo i na očekávané soutě-
žení. Letos si děti na celkem patnácti stanovištích 
vyzkoušely, jak jsou zručné, sportovně nadané, 
jak umí malovat a  spoustu dalších dovedností. 
Splnění jednotlivých úkolů se  zaznamenávalo 
na soutěžní kartičku, za kterou děti na závěr do-
staly sladkou odměnu. K  pobavení dětí přispěl 
i skákací hrad a bohatá tombola. A nezbývá než 
poděkovat všem pomocníkům, bez kterých by-
chom tak velkou akci jen těžko zorganizovali 
i  všem návštěvníkům za  účast, za  krásné masky 
a za super atmosféru, kterou vytvořili.

Monika Máderová
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V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

ZE SPOLKŮ 

FAŠAŇK SOUBORU MARÝNKA

DALŠÍ KROKY NEJENXMÍCHU
Sviňu už jsme zabili, klobásky snědli a víno vypili. 
Myslím, že jsme si tu zabijačku v podobě našeho 
představení užili všichni. A  ti, kteří by náhodou 
představení neviděli (snad jich nebude mnoho) 
budou mít možnost je zhlédnout ještě 16. dubna 
v Lanžhotě, nebo  na podzim, kdy se k němu vrá-
tíme v některých, ještě Pagáčem nenavštívených, 
obcích. 

Jak jsme vám slíbili, vrhli jsme se do dalšího před-
stavení a začali pilně nacvičovat novou hru ze zce-
la jiného prostředí a zcela v jiných souvislostech. 
Její název je samozřejmě ještě tajný. Snad nepro-
zradím mnoho, když řeknu, že  Dívčí válka patří 
k těm opravdu oblíbeným a divácky atraktivním 
hrám. Hraje se  napříč celou republikou, pro její 
přímý humor, který je opravdu pro všechny sro-
zumitelný a  pochopitelný. Hra se  opírá o  starou 
pověst, kterou ovšem popisuje z jiné perspektivy. 
V  podstatě nejde ani tak o  to, jak to doopravdy 
bylo. V  této hře se  dozvíte, jak by to být mohlo. 

I  naši prapředci byli lidé a  stejně jako my dnes 
řešili i  obyčejné pudové záležitosti typu “buď to 
pude, anebo nepude“.

Věřím, že  i  tato hra se  bude těšit stejné oblibě 
jako hra minulá. A než se všichni položíme napl-
no do  svých rolí a  textů, určitě se  na  nás přijďte 
podívat třeba na  zámek ve  Strážnici 12. května 
na  muzejní noc, kde budeme opět vystupovat. 
Tato tradiční akce je pro nás příjemným zpestře-
ním naší herecké sezóny a  je u  široké veřejnosti 
velmi oblíbená.

Ať už se s vámi uvidíme na některém představení 
se stařečkem, nebo na muzejní noci,  určitě si ne-
nechejte ujít i představení nové. Pokud vše zvlád-
neme (a my věříme, že zvládneme),  premiéra by 
měla být v polovině května. O přesném termínu 
určitě dáme včas vědět.

Perun s Vámi přátelé.
Těšíme se na Vás. 

Váš divadelní spolek Nejenxmíchu a Bivoj.

Richard Smolák foto

Letošní fašaňk souboru Marýnka měl početný 
průvod masek, tanečníků i  muzikantů, ale také 
spoustu zastávek u  příznivců a  přátel. Jako vždy 
jsme při tanci podšable nezpívali jen běžné vše-
obecné sloky, ale texty byly věnované těm, u kte-
rých jsme vlastně návštěvou a  hosty současně. 
U každého domu jsme zatančili a zazpívali něco 
o domácích. Navštívili jsme oba starosty, jak kon-
čícího, tak i začínajícího, a tak se zrodily i takové 
sloky k tanci jako :

Dělat tady starostu, to je věc věru těžká,
…je to jak stahnút gatě a sednút si na ježka.

U nového starosty třeba následující text:
Dyť Petr eště neví, co všecko má na triku,………..

ze čtyř tisíců lidí má pět tisíc kritiků.
Anebo u strýca Lojze Fridricha :

Strýc Lojza ani neví, jak nám chyběl na hody,……….
byli zme v tem průvodě jako ryby bez vody.

Byli zme z teho smutní, nevěděli si rady,… gdyž tam 
s nama nezpívál, zazpíváme si tady.

A  to jsme taky dodrželi a  pozpívali jsme si pár 
hodových před vratama. S  takovým přístupem 

nám cesta uběhla hodně rychle, takže jsme 
se  museli hodně snažit, aby celý průvod dorazil 
včas na Chamartín, kde už nás čekali hosté, kte-
ří s  námi přišli prožít večer a  pochovat basu, jak 
se  na  takový fašaňk patří. Liturgie s  připomenu-
tím našich poklesků a  neplánovaných kotrmel-
ců za  poslední rok návštěvníky pobavila a  spolu 
s  nimi jsme během večera úspěšně zkonzumo-
vali všechno, co jsme během obchůzky nabodli 
na  gazdovu šavli. Oboustranně jsme se  ujistili, 
jak se těšíme na příští rok, a pozvali jsme všechny 
na naše příští pořady.
No a vás všechny zveme taky, budeme vás infor-
movat v kabelovce, plakáty i rozhlasem.

Pavel Petržela
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Myslivecký spolek Dúbrava Vracov se  
dne 18. března zúčastnil akce "Ukliďme Česko", 

a to úklidem dvou remízků směr
 Vlkoš. Byly nasbírány tři plné vozíky.

Skauting Vracov
Náš oddíl se  jmenuje Andromeda a  skládá 
se  z  dívek a  chlapců různého věku. Každý oddíl 
má několik družin se svým názvem. Někteří čle-
nové skautských oddílů mají svoji přezdívku např. 
Beruška, která je naší vedoucí družiny Pirátek. 
Scházíme se každý čtvrtek v klubovně, kterou naši 
vedoucí dokázali zřídit v  přírodním areálu Bře-
zíčko. Vždy se  těšíme na  naše společná setkání, 
na  kterých se  učíme poznávat přírodu, hrajeme 
pohybové i logické hry a učíme se tvořit z různých 
materiálů.
V  létě jezdíme na tábory, které jsou vždy zábav-
né a naučné. Musíme si sami vařit, prát a máme 
i  noční hlídky. To se  někdy i  bojíme. Pořádáme 
také víkendové výpravy, ze  kterých se  vracíme 
krásně unavení, špinaví, ale se  spoustou nových 
vzpomínek. Na  těchto výpravách poznáváme 
další skauty a je nám umožněno přespat v jejich 
klubovnách. 
Na  každé naše setkání se  velmi těším, protože 
jsou tam opravdu výborní kamarádi, kteří nikdy 
nikoho nenechají bez pomoci nebo rady.

Jasmína Novotná, skautka z družiny Pirátek

Vracovský sbor ve Ždánicích
Vracovský mužský sbor obdržel pozvání na oslavu 
čtyřiceti let účinkování mužského sboru ze  Ždá-
nic, která se  uskutečnila v  sobotu 18. března 
v tamním kulturním domě. Byli jsme totiž i u prv-
ních programů, pořádaných ždánickým sborem 
v  začátcích jeho působení. Až  tam jsme si uvě-
domili, že vlastně patříme mezi nejdéle zpívající 
sbory v našem regionu, protože náš vznik se datu-
je do roku 1986, tedy letos zpíváme už třicet sedm 
let. Za  tu dobu máme za  sebou pět hodinových 
nahrávek na CD, spoustu vystoupení u nás i v Ev-
ropě, ale hlavně doma ve  Vracově. Festivalové 
účasti od Strážnice, přes Kyjov, Milotice, Mistřín, 
Dambořice, Tuchlovice, Mělník a  další. Většinou 
byly tyto programy spojeny se souborem Marýn-
ka, protože oba sbory, taneční skupina a  muzi-
ka, jsou jeho organickou součástí. Ve  Ždánicích 
vystoupil sbor několikrát, vždy ale samostatně, 
nebo s naší cimbálovou muzikou. To úplně první 
bylo v cyklu pořadů Písničky v trávě autora Jaro-
míra Nečase. Tam byl položen základ dlouholeté-
ho přátelství jak s chlapy ze Ždánic, tak i s Jaromí-

rem Nečasem, tehdejším dramaturgem BROLNu 
a  redaktorem folklorního vysílání brněnského 
rozhlasu. To byl i  důvod letošního pozvání k  ju-
bileu, kde s  námi v  pozici hostů vystoupili ještě 
zpěváci z  Bukovan a  Kyjova. Na  takových pořa-
dech je krásné sledovat radost chlapů, které spo-
juje dlouholeté kamarádství stvrzené písní a léty. 
Ano, mnohým už vlasy zešedivěly, někteří už o ně 
i přišli, ale láska k písni a jiskra v oku, pevný hlas 
a  citlivý a  kultivovaný projev nás bude spojovat, 
dokud budeme moci zpívat. Jsme prostě součástí 
této velké pěvecké rodiny, která už jen svou exis-
tencí umí léčit neduhy duševní i tělesné, v ní za-
pomínáme na problémy a cítíme se spolu šťastní. 
Bylo by krásné, kdyby i  problémy světa se  daly 
léčit společným zpěvem. A tak jsme v programu 
mohli ukázat staré vracovské zpěvy a vrátit je zase 
mezi posluchače. Protože vstup do  sálu je upra-
ven jako tradiční slovácké žúdro, pořídili jsme si 
společnou fotku před odjezdem. 
Tady ji máte.

Pavel Petržela

OKÉNKO DO OKOLNÍ PŘÍRODY

TESAŘÍK PIŽMOVÝ
AROMIA MOSCHATA

Brouk z  čeledi tesaříkovitých je jedním z  nej-
krásnějších druhů našich tesaříků, 13-34mm 
dlouhý, kovově zeleně nebo modravě zbarvený, 
s výrazně dlouhými tykadly. Jedinci mají i mě-
děné nebo černé zbarvení. Brouk je nápadný 
silnou a  pronikavou vůní, vylučovanou voňa-
vým výměškem. Proto to pojmenování! Žije 
v lužních lesích, či břehových porostech, s do-
statkem vrb, olší a topolů, v jejichž dřevě se vy-
víjejí jeho larvy. Sameček má štíhlejší tělo než 
samička. Dospělý brouk létá v červenci a srpnu 
na různé květy, protože se živí pylem. Nejčas-
těji jej uvidíme na tavolnících a černém bezu. 
Taky saje šťávu z přezrálého ovoce a mízu z po-
raněných stromů. Samička klade vajíčka pod 
kůru nebo do  dutin stromů. Bělavé larvy žijí 
nejprve pod kůrou a  pak se  zavrtají do  dřeva. 
Dorůstají asi do délky 50 mm. Po 2-3 letech si 

zhotoví kukelní komůrku, z které se v době líhnu-
tí dospělý brouk prokouše ven. Dospělci žijí jen 
několik týdnů, v  letním období. V  našem okolí 
brouk není hojný, proto si zaslouží, abychom ho 
chránili!

Jindřich Loprais
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MLADÍ HASIČI VRACOV
Již více než 10 let působí ve  Vracově kroužek 
Mladých hasičů, v  současné době pod vedením 
rodiny Pláškových a  paní Wolfové. Část dětí již 
za  dobu působení dospěla a  aktivně se  zapojila 
do  vedení dětí, popřípadě se  z  nich stali dobro-
volní hasiči, pomáhající těm, kteří potřebují po-
moc hasičů. 

Za  dobu působení Mladých hasičů se  vracovské 
děti zúčastnily mnoha soutěží a  reprezentovaly 
Vracov nejen na okresní úrovni, ale také na kraj-
ské či republikové. Například v  minulém roce 
získal Matyáš Amler 1. místo v okrese v kategorii 
dorost starší a na kraji byl 6., Radim Pres 1. místo 
v  kategorii dorost střední a  na  kraji získal místo 
2. V soutěži TFA získala Sabina Holková 1. místo 
v  okrese i  na  kraji. Z  mladších dětí postoupil Ši-
mon Wolf do krajského kola v běhu na 60 m, kde 
skončil 16 z 35 soutěžících.

Mladí hasiči se  schází jednou až  dvakrát týdně, 
hlavní tréninky probíhají v  úterý. Děti se  dělí 
do  věkových kategorií, ve  kterých probíhají jed-
notlivé okresní soutěže ať již sportovní, či vzdělá-
vací. Z jednotlivých okresních soutěží mohou děti 
postoupit na kraj a dále na republiku.

Dlouhou dobu ve  Vracově působily dvě věkové 
kategorie – mladší 6 - 11 let a starší 11 - 15 let a sa-
mozřejmě postupně i dorost, podle toho jak děti 
rostly. Minulý rok se však kroužek rozšířil o věko-
vou skupinu přípravka, vedenou Gabrielou Wol-
fovou, kterou mohou navštěvovat samostatné 
děti od 4 let.

Vedoucí Mladých hasičů dělají vše proto, aby 
se pokud možno zapojily všechny děti a aby jez-
dily maximální počet závodů. Jako hlavní závod 
hry Plamen je Velká cena, která zahrnuje 10 jed-
notlivých závodů po okrese Hodonín, obsahující 
pokaždé  jinou skladbu disciplín, aby co nejvíce 
vyzkoušela dovednosti dětí. Děti se také mohou 
zúčastnit branného závodu, který bude od  to-
hoto roku nový a bude více zaměřen na znalosti 
dětí. Mezi nejvíce oblíbené disciplíny patří běh 
na 60 m, 100 m a TFA. Jedná se o individuální zá-
vody, a  proto se  mohou mezi sebou porovnávat 
i děti v rámci jednoho města.

Mimo sportovní činnost nabízí Mladí hasiči také 
možnosti společných výletů, přespaní na zbrojnici, 
několikadenní soustředění, ale také účast na  ha-
sičském táboře, konaném pro děti z kroužků.

Mladí hasiči se schází během celého roku mimo 
velké prázdniny, přidat se  můžete během celé 
sezóny. Sbor dobrovolných hasičů, který kroužek 
realizuje, můžete podpořit účastí na akcích, které 
sbor během roku pořádá.

Kontakty: 
Darja Plášková 777 552 311 

(děti narozené 2016 a dříve)
Michal Plášek 777 962 643 

Gabriela Wolfová 735 055 239 
(děti narozené 2018, 2017)
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Síla klidu
Kam ten spěch? Umění na chvíli se zastavit začíná 
být luxusem.Jsme stále obklopeni tolika podněty. 
Díky snadno dostupným zprávám ze všech koutů 
světa jsme vystaveni více než stonásobku infor-
mací oproti generaci před námi. 

Dnes a denně přetěžujeme svůj nervový systém. 
Skrolujeme kilometry dat na  sociálních sítích, 
mnohdy jen ze  zvyku, protože to prostě chytré 
telefony umožňují, aniž bychom si uvědomili, 
že se tím vzdalujeme od skutečného života. Vede 
nás to ke srovnávání nesrovnatelného. 

V konečném důsledku k frustraci a mizernénála-
dě. Přitom zapomínáme, že vyrovnanost a štěstí 
nepramení z vnějšku. Za něčím se honíme v do-
mnění, že až toho dosáhneme, konečně budeme 
šťastní. Úspěch není klíčem ke štěstí. Štěstí je klí-
čem k úspěchu. Předpokladem ke spokojenému 
životu je zdraví. Zdraví těla i  mysli. Nedá se  na-
hradit drahými věcmi, kariérou.Nalézt vnitřní 
klid je největší výzvou současnosti. 

Ukotvit se  ve  svém středu, zažít ticho navzdory 
hluku světa. Ticho nabité odpověďmi pro ty, kdo 
mu naslouchají. Ego říká: “Jakmile vše zapadne 
na  správné místo, pocítím klid.Duše říká: “Najdi 

svůj klid, a pak všechno zapadne na správné mís-
to.” Marianne Williamson. Jak tedy dosáhnout 
ztišení? Znovu se učíme přirozenosti. 

Návratu k sobě. Pomáhá, když se umíme odpou-
tat od  mobilů a  fungovat off-line. Oddělit práci 
a  odpočinek. Uvědomovat si přítomný okamžik 
tady a teď. Plně vnímat signály svého těla, které 
se nás snaží varovat před naprostým vyčerpáním 
a umět je rozpoznat dříve, než se rozvinou v ne-
moc.Existuje více dostupných cest, jak toho do-
sáhnout, každý si může najít pro sebe tu pravou.

VYZKOUŠEJTE
1.	 Všímavou	 procházku	 v  přírodě.	 Zelená	 nejenže	
uklidňuje	oči,	působí	blahodárně	na naši	psychiku	
a regeneraci.	Pobyt	v lese	zostřuje	smysly	a posiluje	
naši	imunitu.

2.		Rukodělné	 koníčky	 (keramika,	 macramé,	 práce	
se dřevem,	zahradničení)

3.		Pohybové	aktivity
4.	Dechová	cvičení
5.	 Aromaterapie
6.	 “Journaling”	 (pravidelné	 psaní	 deníku	 radosti	 či	
kreslené	 poznámky	 -	 zaměřte	 se  na  zhodnocení	
uplynulého	dne,	vyzdvihněte,	co	si	zasluhuje	vděč-
nost,	oceňte	se za to,	co	jste	zvládli,	co	jste	se naučili	

a nalaďte	se na příští	výzvy.	Nezapomeňte	pojme-
novat	své	pocity	a zaznamenat	i své	sny	a přání.

7.	 Pravidelné	denní	“rituály”.	Rituály	jsou	staré	jako	
lidstvo	 samo.	 Ať	 jde	 o  šálek	 oblíbeného	 čaje,	 po-
slech	relaxační	hudby,	koupel	s příměsí	bylin,	pří-
ležitost	 vychutnat	 si	 chvíli	 odpočinku	u  zapálené	
vonné	svíčky.

8.	 Intuitivní	tvoření	-	volné,	bez	předem	promyšlené	
kompozice,	 je	odrazem	našeho	vnitřního	rozpolo-
žení	a má	silnou	vypovídající	hodnotu.	

Vlastně jde o jakýsi rozhovor s vlastním podvědo-
mím. Na papír můžete “vyčmárat” se vší intenzi-
tou i své negativní emoce a dát jim tak bezpečný 
průchod. Kresba/malba je skvělý způsob sebevy-
jádření, už samotný proces nám pomáhá najít 
směr a odpovědi na životních křižovatkách. „Kdo 
nepěstuje svůj vnitřní svět, nemůže pochopit, jak 
obrovský vliv na  člověka mají jeho vnitřní hod-
noty. Vnitřní klid a vyrovnaná mysl jsou zdrojem 
štěstí a dobrého zdraví.“ — Dalajláma.

Hana Šišperová

NAPSALI JSTE NÁM

Za loňský rok jsme se u nás ve Vracově společně postarali o úsporu 400 m3 vody 

 

 

 

Město Vracov 
ZA ROK 2022 BYLO ZPRACOVÁNO 7 610 kg ELEKTROZAŘÍZENÍ A TÍM USPOŘENO: 

91,47 MWh 5,05 t 398,08 m3 

409,65 kg 8 685,45 l 6,32 t 
 

* Úspora takového množství ropy  
se rovná spotřebě stejného množství 
potřebného k ujetí 127 677 km  
v běžném osobním automobile 
 
** Úspora takového množství vody  
se rovná stejnému množství, které  
je spotřebováno při 5 344 cyklech 
sprchování 

 

V  dnešní době bychom si nejspíš už jen velmi obtížně dokázali představit náš  
každodenní život bez nejrůznějších vymožeností moderní doby, elektrospotře-
biče nevyjímaje. Ať už jde například o rádio, fén na vlasy, mobilní telefon, tousto-
vač či elektrický kartáček… A právě elektroodpady jsou v současné době jedním 
z nejrychleji rostoucích druhů odpadu. Pro sběr a recyklaci vysloužilých elektro-
zařízení využívá naše město už nějaký čas kolektivní systém Asekol, tedy speci-
ální červené kontejnery. Jsem velmi rád, že Vám není životní prostředí lhostejné. 
Svědčí o tom tzv. certifikát enviromentálního vyúčtování, který říká, že díky zod-
povědnému přístupu jsme se u nás ve Vracově za loňský rok postarali o úsporu 
více než 90 MWh elektrické energie nebo téměř 400 m3 vody.

Vracovjáci, děkuji Vám za to, že odpad třídíte. Má to rozhodně smysl! 

Petr Fridrich, starosta
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Máme tu zase jaro, a  než se  nadějeme, bude 
prosluněné léto. Někteří v  těchto dnech už pře-
mýšlejí, kam se vydat na dovolenou, mnozí z vás 
určitě zamíří k  moři – škoda, že  k  němu máme 
tak daleko. Přitom tu moře kdysi bylo, alespoň 
se to odjakživa ve Vracově říkávalo. Ale není… Co 
se dá dělat, můžeme si jen postesknout, že kdy-
by tehdejší moře z  Vracova ustoupilo jen tak 
akorát, mohli jsme dnes pohodlně dojet na kole 
na pláž na Jezera. Škoda… A tak se nám dnes jeho 
dávná přítomnost připomíná už jen v  různých 
odkryvech – ve  stěnách roklí, při stavbě domů, 
hloubení studní apod. Najdeme zde vrstvy jem-
ného písku se  spoustou malých bílých mušliček 
– ve  Vracově se  jim odjakživa říkalo „kuřičky“. 
Vždy se všeobecně tvrdilo, že to jsou zbytky dáv-
ného moře. Ale mě, jako geologa, vždy zajímalo 
dovědět se něco víc – jak to tehdy vlastně ve Vra-
cově vypadalo, jestli tu opravdu nějaké moře bylo 
a kde se vzalo, jak hluboké bylo a jaká havěť se tu 
proháněla. A protože se naše republika řadí k ze-
mím s nejlépe geologicky zmapovaným územím, 
navíc v okolí Vracova doplněných množstvím in-
formací z vrtů při vyhledávání nerostných surovin 
(lignitu, plynu, nafty), můžeme se bez problémů 
vydat na zajímavou cestu do minulosti. Informa-
ce můžeme čerpat i z různých odborných studií, 
např. nedávno byly v  okolí Bzence odborně po-
psány zmíněné „kuřičky“ v diplomové práci Mar-
kéty Čechové (v r. 2020). A tak bych se rád pokusil, 
alespoň pro zvídavé čtenáře Zpravodaje, vykreslit 
dávnou pravěkou krajinu Vracova, s přihlédnutím 
právě k těmto nejnovějším poznatkům.
Na začátek podnikneme malou výpravu do geo-
logické minulosti, do  doby, kdy to vše začalo. 
I když se vám může zdát, že je to poněkud „vědec-
ké“, nelze to pro pochopení souvislostí vypustit, 
a  nakonec vůbec není nikdy na  škodu dovědět 
se o svém rodném kraji něco víc. Musíme se při-
tom zaměřit na  poněkud širší oblast, na  území, 
ve  kterém později vzniklo pásemné pohoří Alp 
a  Karpat. Právě tady se  totiž začaly odehrá-
vat geologické pochody, které následně vedly 
i  k  utváření krajiny kolem Vracova. Nebojte se, 
nebudeme zabíhat do žádných podrobností, ani 
odborných pojednání, ale povíme si jen základní 
informace, které nám postačí vytvořit si dobrou 
představu o geologickém formování krajiny, kde 
žijeme. Zkusme si to tedy alespoň krátce přiblí-
žit. Kdysi v  dávných dobách, během  geologické 
éry druhohor, se  v  tomto prostoru rozprostíralo 
nedozírné moře Tethys. V něm se usazovaly moc-
né vrstvy sedimentů nejrůznějších typů – vět-
šinou vápenců a  jílů, ale místy také vrstvy písků 
i  hrubších štěrků. Později, ke  konci druhohor 
a během třetihor, došlo v tomto prostoru k pohy-
bu zemské kůry, kdy se  litosférické desky začaly 
posunovat. Africká deska se natlačovala na sever 
na desku Euroasijskou. Začal horotvorný proces, 
tzv. alpinská orogeneze. Působením obrovských 
sil se vrstvy usazenin nacházející se na dně moře 
začaly vyzdvihovat. Důsledkem bylo nejen jejich 
zvrásnění, ale silné napětí vyvolalo vznik zlomů, 
podle kterých docházelo k  přemísťování obrov-
ských mas hornin v  podobě kerných přesmyků. 
A  tak se  na  severní straně z  moře vynořily Alpy, 
zatímco nejjižnější část Euroasijské desky se na-

O vracovském moři

Vrásnění vrstev – Bernské Alpy, hora Bire (2502 m) 

opak ohnula a  ponořila hlouběji do  horkého 
zemského pláště, který ji natavil a pohltil. Africká 
deska zatím pokračovala ve svém pohybu na se-
ver. V průběhu tohoto procesu se posunula o více 
než 1000 km. I dnes nadále pomalu stoupá. Pod-
le měření v  silničních a  železničních tunelech 
se  Alpy zdvihají průměrně o  milimetr až  centi-
metr ročně. Také pohyb příkrovů na  sever stále 
pokračuje podél Penninického násunu. Pohoří je 
stále seismicky aktivní a energie, která se postup-
ně hromadí v horninách, se čas od času uvolňuje 
zejména podél hlubokých zlomových linií. Vzpo-
meňme jen nedávnou sérii ničivých zemětřesení 
v oblasti jihovýchodního Turecka a severozápad-
ní Sýrie. 
A teď se už pomalu blížíme k nám. Později se tyto 
horotvorné procesy několikrát opakovaly, původ-
ní sedimentační prostor byl 6 až  8 krát zúžen. 
Mořské sedimenty uložené v  předpolí Alp byly 
dál vrásněny a  vyzdviženy do  složitých příkrovů, 
které se  přesouvaly dál od  jihu na  sever. Přitom 
vznikala postupně další horstva. Tak vznikly i Kar-
paty. Tvoří v Evropě jedinečný 1200 km dlouhý ob-
louk, který zasahuje na území sedmi zemí: České 
republiky, Slovenska, Polska, Ukrajiny, Rumun-
ska, Maďarska a Rakouska. Původ jména Karpaty 
údajně pochází ze slova "karp", což má znamenat 
kámen či skálu. Na našem území zasahuje pouze 
jejich vnější zóna, tzv. Vnější Západní Karpaty.
Karpatské pohoří má vcelku velmi složitou tek-
tonickou stavbu. Zmíním se  pro zajímavost jen 
o několika jeho částech, se kterými se možná mů-
žete setkat a není špatné o nich vědět i něco víc. 
Jedním z nich je tzv. flyšové pásmo. Tvoří jej stří-
dající se  vrstvy slepenců, pískovců a  břidlic, kte-
rému se říká flyš. Tyto sedimenty byly pak zvrás-
něny dalšími fázemi alpinského vrásnění. Flyšové 
pásmo Karpat tvoří na  Moravě např. Hostýnské 
a Vsetínské vrchy, Vizovickou vrchovinu, Javorníky 
a Bílé Karpaty. Nejzápadnějším výběžkem Karpat 
je pak nám celkem blízké horské pásmo Chřiby.
Známé je i  Bradlové pásmo, které představuje 
úzký pruh vápenců lemujících Vnější Karpaty. 

Tady bych upozornil na  jednu zajímavost, určitě 
znáte dominantu jižní Moravy – Pavlovské vrchy. 
Málo se ví, že je to jen jakýsi utržený „blok“ hor-
nin, příkrovově nasunutá odolná starší vápen-
cová bradla, která byla následně vypreparována 
z  měkčího flyšového obalu a  dále modelována 
mechanickým zvětráváním do  dnešní monu-
mentální podoby. Jsou jakýmsi horským exotem 
v geologicky odlišném prostředí, měkčí a mladší 
uloženiny předhlubně dnes leží pod Pavlovskými 
bradly, říká se obrazně, že bradla jsou tu jako ro-
zinka v těstě.
Neodpustím si ještě jednu zajímavost – sou-
časně s  vrásněním Karpat došlo přes násunové 
plochy a  zlomy k  otevření cest pro průnik mag-
matu z  hlubin Země. Tyto intruze neovulkanitů 
probíhaly současně se závěrečnou fází sopečných 
pochodů v  Českém masivu, kde rovněž vyvřely 
třetihorní neovulkanity, které tvoří např. České 
středohoří, impozantní Trosky, nebo horu Říp. 
Sopečné horniny na  Moravě najdeme nejblíže 
Vracova na  území východně od  Uherského Bro-
du. Tělesa neovulkanických hornin tu vytvářejí 
pruh ve směru SV – JZ. Nejvýrazněji jsou odkryty 
lomem na vrchu Bučník u obce Komňa. Můžeme 
si zapamatovat, že  Bučník je mineralogicky uni-
kátní lokalita, uvádí se  zde výskyt asi padesáti 
minerálů, včetně cinabaritu (rumělky), který je 
vzácným výskytem nerostu s obsahem rtuti. Buč-
ník je unikátní také výskytem porcelanitu, pou-
žívaného pro výrobu šperků. Vznikl na  kontaktu 
pronikajících žhavých vyvřelin – andezitů a čedi-
čů – do okolních jílovitých hornin. Tyto byly tepel-
ně „přepáleny“ na  porcelán, takže se  v  podstatě 
jedná o přírodní keramiku. Jako geolog jsem měl 
kdysi za úkol posuzovat výskyt tohoto porcelani-
tu jako suroviny pro šperkařské účely. Porcelanity 
mají nejčastěji šedé – zelené – okrové zbarvení 
s různými odstíny, broušením se dá u nich dosáh-
nout mimořádně vysokého lesku. Řadí se  mezi 
nejprodávanější drahé kameny Moravy a Slezska. 
Nejžádanějším z nich je moravský mechovec, vy-
hledávaný pro jeho dendrity, což jsou drobné ke-



25

ve  Vracově se  opravdu zakládá na  pravdě, ale 
v  posledních dobách už to žádná sláva nebyla. 
Nebyl to žádný Jadran. Místo azurového moře 
s palmami na pobřeží se musíme spokojit s del-
tou řeky ústící do mělkého zálivu, který nakonec 
také zanikl. Zůstaly nám jen zbytky písku s  „ku-
řičkami“. Tento horninový komplex pak zakryly 
mladší kvartérní říční sedimenty — říční písky 
a  štěrky, místy s  jezerními a  močálovými ulože-
ninami. Příkladem ve  Vracově je umělé jezero, 
vzniklé po bývalé těžbě rašeliny. Během poslední 
doby ledové tu však kdysi bylo skutečné jezero, 
které zřejmě vzniklo uzavřením odtoku navátý-
mi písky. Ukládal se  v  něm organický materiál, 
kdy okraje jezera zarůstaly rákosem a  ostřicí. To 
dalo vzniknout ložisku ostřicovo-mechové slati-
ny, které mělo rozlohu přes 15 ha, jeho mocnost 
dosahovala až 6 m.

Nesmíme ještě zapomenout pro Vracov typické 
pozdější eolické sedimenty (naváté písky), dosa-
hující zde mocnosti až 4 metrů. Jako zajímavost 
jen krátce připomenu, že ve Vracově je v lese re-
gistrovaná vzorová studijní geologická lokalita 
písečného přesypu, duny (viz internet - lokalita 
3942). 
Modelování krajiny Vracova pokračuje dodnes, 
dnešní (kvartérní) sedimentace je zastoupena 
usazováním povodňových hlín, což všichni zná-
me. Mám v živé paměti, když při jedné takové po-
vodni hrkla voda do sklepa v Barákách, a my jsme 
museli sedět při koštování vína na stolech.
Tak věřím, že  po  přečtení článku jste už všich-
ni odborníci na  geologickou minulost Vracova, 
a svými znalostmi můžete oslnit třeba vaše hos-
ty při sklence vína ve sklepě. A když se půjdeme 
vykoupat na  koupaliště, nebo na  Miloťák, tak 
buďme vděčni, že  alespoň něco z  té geologické 
minulosti nám ve Vracově zůstalo k potěšení.

RNDr. Petr Kolek

říčkovité útvary v hornině, připomínající krajinu, 
často umocněné zrcadlením kresby jako na vodní 
hladině (viz foto). 

A nyní se už pomalu blížíme k Vracovu. S postu-
pujícími horotvornými procesy se z moře vynořují 
jednotlivé hřbety karpatských příkrovů a  moře 
ustupuje. V předpolí hor se tedy nacházejí už jen 
jeho zbytky, tvořící rozsáhlé pánve, největší je 
karpatská předhlubeň vně karpatského oblouku. 
V  tomto období vznikají současně i  pánve zcela 
nové, např. v  tektonických depresích v  oblasti 
příkrovů. A  mezi ně patří i  Vídeňská pánev, kte-
rá zahrnuje právě prostor kolem Vracova. Tato je 
rozsáhlou vnitrohorskou pánví. Má velmi  kom-
plikovanou stavbu se složitým systémem zlomů, 
jsou v ní i příkopové propadliny. Je vyplněna moc-
nými mořskými až  sladkovodními usazeninami 
s  největší mocností přes pět tisíc metrů. Vytvo-
řily se  v  ní vhodné podmínky pro nahromadění 
plynných a  kapalných uhlovodíků – ložisek ropy 
a zemního plynu. Celá Vídeňská pánev se však vli-
vem dalších fází vrásnění postupně mění na záliv 

1 - karpatská předhlubeň 
2 - vídeňská pánev,
3 - podunajská pánev,
4 - jihoslovenská pánev,
5 - východoslovenská pánev

mělkého Panonského moře. Dochází v  ní k  po-
stupnému vyslazování, do  mělkého moře pánve 
jsou přinášeny z pevniny zvětraliny, usazují se zde 
sedimenty tvořené převážně nezpevněnými jíly 
a písky místy doprovázenými uhelnými slojkami 
(lignit). 
Později se  pánev stává jen bezodtokovým jeze-
rem s  okrajovými lagunami, které jsou zapla-
vované brakickou (napůl slanou) vodou. Mělké 
moře osídluje mělkovodní fauna. V  závěru se-
dimentace se  vytvářejí laguny s  bažinami, které 
daly vzniknout uhelným jílům kyjovské a  poz-
ději i dubňanské lignitové sloji. Koncem třetihor 
(v geologickém stupni svrchního pannonu) moře 
definitivně ustoupilo. Ve čtvrtohorách se pak vy-
tvořila současná říční síť. Řeky erodovaly vzniklý 
povrch a v dolinách a kotlinách se ukládaly náno-
sy štěrků, písků a hlín.
A  právě takový model krajiny byl potvrzen i  ne-
dávným výzkumem „kuřiček“ v okolí Bzence. Na-
lezené společenstvo fosilií je typické pro mělko-
vodní prostředí s  nízkou salinitou. Předpokládá 
se, že v oblasti Bzence a Vracova byly tenkrát již 
jen pozůstatky někdejšího Panonského moře. 
Byl to jen okrajový mělký vyslazovaný záliv, který 
se vyskytoval v těsné blízkosti delty tehdejší řeky 
Moravy. Tím se  vysvětluje i  pokles soli, který byl 
způsoben přítokem sladké říční vody. Podklad, 
na  němž živočichové žili, byl tvořen jemnozrn-
ným pískem až  prachem. Byly zde nalezeny 
převážně fosilní schránky plžů, ojediněle mlžů 
a ostrakodů (malí korýši). A právě na tyto zbytky 
schránek plžů, kterým se  lidově říkalo „kuřičky“, 
můžeme narazit na  různých místech odkryvů 
také ve Vracově. Plže v okolí Bzence zastupuje rod 
s  honosným jménem Melanopsis. Bylo zde po-
psáno přes deset jeho druhů, ale všichni nalezení 
zástupci už vyhynuli. Mají různá bližší pojme-
nování (podobně jako jsou ve  Vracově „přezvis-
ka“), nejznámější je Melanopsis bouei bouei, M. 
fossilis, M. posterior, M. vindobonensis aj. V  ce-
losvětové databázi registru marinních živočichů 
(WoRMS) jsou právě řazeni mezi druhy obývající 
sladkovodní prostředí. 
Takže co říct na závěr – ono tradiční tvrzení o moři 
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V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

INFORMACE Z NEMOCNICE KYJOV

Kurzy první pomoci/neodkladná resuscitace

Lidský život je pro nás důležitý – resuscitace může odvrátit nebezpečí smrti. Naučíme Vás poskytovat první pomoc lidem v tísni. Neodkladná resuscitace není 
složitá – když víte JAK a KDY!

 • Obsah vzdělávání přizpůsobíme potřebám každého pracoviště.

 • Umíme pomoci vybavit pracoviště pomůckami potřebnými pro poskytování první pomoci.

 • Kurzy školí zkušení lékaři a profesionální zdravotníci.

PROČ ABSOLVOVAT KURZ VE SPOLUPRÁCI S NEMOCNICÍ KYJOV?
Naší snahou je přinést účastníkům co nejvíce teoretických znalostí s možností prakticky vyzkoušet správné provedení poskytování první pomoci. 

 • Předáváme informace tak, aby byly srozumitelné. 

 • Pracujeme s dětmi i dospělými.

 • Rádi přijedeme za Vámi a ušetříme Váš čas.

 • Snažíme se účastníky připravit na situaci, aby dokázali co nejlépe zareagovat.

 • Účastníci si prakticky vyzkouší resuscitaci formou nácviku na figurínách.

 • Časová rozsah 60–90 min., optimální počet 20–25 osob na jednoho lektora                                                                                                    

                           (dle požadavků více lektorů).

 • Cena za kurz 4.000,- až 8.000,- podle délky a obsahu.

PRO KOHO JE KURZ URČEN?
Školy, zájmová sdružení, sportovní kluby, organizace, firmy, státní správa a samospráva.

MÁTE ZÁJEM O KURZ? JAK SE ZAREGISTROVAT?
Kontaktujte nás! Upřesněte prosím počet osob, místo konání a navrhněte ideální termín. Zanechejte na sebe emailový i telefonický kontakt. Rádi s Vámi 
dohodneme vhodný termín.
sekretariat@nemkyj.cz

Chcete si ulehčit porod? Přijďte si zacvičit!
Maminkám v těhotenství nabízíme skvělou příležitost setkat se při cvičení vhodném v období těhotenství. Určeno je všem maminkám, které jsou zdravé 
a těhotenství probíhá fyziologicky, tedy bezproblémově. V tom případě není důvod se obávat cvičení. Má nejenom výborný vliv na kondici, ale i psychiku 
nastávajících maminek a působí blahodárně i na miminko. Byla jste zvyklá cvičit ještě v době před otěhotněním? Pak se nemusíte obávat pokračovat. Pokud 
se cítíte fit i nyní, připojte se k nám. Rádi Vás podpoříme!

Kdy: Každé pondělí od 14.30 hod.
Kde: Rehabilitační oddělení (pavilon C, vchod C4)
Proč: Cvičení je zaměřeno na správné držení těla, na oblasti pohybového aparátu, 
které trpí změnami v těhotenství, věnujeme se také přípravě k porodu.
S sebou: Cvičební úbor, ručník, přezůvky, nutné doporučení lékaře.
Cena: Cvičení v těhotenství 80,- Kč.

Objednat se můžete na RHB odd. v Kyjově na tel. čísle 518 601 563.
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Napište nám, co zlepšit u veřejného osvětlení a dopravy

20 let paliativní a hospicové péče na Hodonínsku –
Agentura domácí péče HOMEDICA.

Veřejné osvětlení i  dopravní situace v  našem 
městě jsou dvě oblasti, kde je neustále co vylep-
šovat. Špatně umístěné lampy, které svítí do oken 
a ruší spánek, nedostatečně osvětlené (nebo na-
opak přesvětlené) přechody pro chodce, poško-
zené dopravní značky, špatně řešené křižovatky 
nebo chybějící stojany pro kola. 
Podobných drobností jsou desítky a  potýká 
se  s  nimi každé město. Po  upozornění se  vždy 
Město Vracov a  Veřejně prospěšné služby snaží 
problém co nejrychleji vyřešit, ale rádi bychom 
se oběma oblastem věnovali systematicky.

Proto od Vás – občanů – chceme sesbírat co nej-
více podnětů, které se jak dopravy, tak veřejného 
osvětlení týkají. Může to být cokoli, co s těmito té-
maty souvisí a o čem si myslíte, že by se dalo zlep-
šit. Na základě vašich podnětů uděláme ucelený 
soupis a  pokusíme se  najít řešení, která budou 
přínosem pro všechny.
Podněty nám zasílejte na mailové adresy uvede-
né níže. Můžete je také sdělit telefonicky na číslo 
602 240 738. Můžete je rovněž zadat skrz webový 
formulář na  stránce https://tinyurl.com/vracov, 

kde můžete přiložit i  fotografie (adresu můžete 
otevřít naskenováním přiloženého QR kódu).
Děkujeme za každý podnět a věříme, že se nám 
společně podaří zlepšit život v našem městě.

Mgr. Zbyněk Janoška, Ph.D. - doprava 
janoska@mestovracov.cz

Mgr. Marián Nikl - veřejné osvětlené 
nikl@mestovracov.cz

Je to již dvacet let, co na Hodonínsku, Bzenecku, 
Vracovsku, Ždánicku a  Strážnicku poskytujeme 
ve  spolupráci s  praktickými a  odbornými lékaři 
domácí, ale i paliativní a hospicovou péči. V roce 
2004 jsme v Hodoníně poskytování těchto zdra-
votnických služeb rozšířili a  doplnili do  přiroze-
ného komplexu se službami sociální péče. Týmy 
více než deseti zdravotních sester HOMEDICA, 
s.r.o. a více než třiceti pečovatelek PS Homediss, 
o.p.s. zajišťují, ve spolupráci s praktickými a od-
bornými lékaři a  rodinami, péči i  o  dlouhodobě 
nemocné a  umírající spoluobčany. Prostřednic-
tvím bezplatné škály zdravotních služeb, které 
přímo v domácnostech zajištují  specializované 
zdravotní sestry, lékaři, pečovatelky i  psycho-
logové, jsme za  uplynulé dvě dekády pomohli 
důstojně odejít stovkám umírajících z  celého 
našeho okresu.Péče o umírajícího člověka je jistě 
jednou z  nejnáročnějších z  hlediska psycholo-
gického, ale z  hlediska medicínského poměrně 
jasná. Z tohoto hlediska jde především o tlumení 
bolestí, kdy naprosto základním článkem v  této 
péči je, nebo by měl přirozeně být praktický lé-
kař umírajícího. U  každého pacienta máme in-
dividuální plán analgetické léčby a konzultujeme 
jej i s odbornými lékaři. Dále je nutné udržovat 
hydrataci (zavodnění) pacienta, pečovat o  vy-
prazdňování, které je také nedílnou součástí 
paliativní péče a prostřednictvím pečovatelek pe-
čovat o osobní hygienu nemocného. V paliativní 
péči je nesmírně důležitá i péče o psychiku paci-
enta i rodinných příslušníků, kterou zajišťuje náš 
psycholog.Naše zkušenosti také říkají, že  velmi 
často rodina nechce vidět zemřít svého blízkého, 
a  tak jej raději na  posledních pár hodin nechají 
odvézt do  nemocnice a  omlouvají se  sami před 
sebou tím, že tam mu snad ještě pomůžou. Kdo 
z  nás by ale nechtěl zemřít v  přítomnosti svých 
nejbližších? Smrt je součástí života a  je předur-
čena již jeho zrozením. Pokud máme se  svými 
blízkými hluboký vztah, mysleme na to, prosím, 
a mysleme i na to, abychom si za života takto hlu-
boké vztahy ke svým blízkým budovali. 

Bc. Ria Otrubová, vrchní sestra HOMEDICA, s.r.o., 
členka správní rady PS Homediss, o.p.s.
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V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

TRÉNOVÁNÍ PAMĚTI SE ZDEŇKEM GLOZEM

Doplněním souhlásek získáte názvy obcí okresu Hodonín:

© Paměťář

_ _ A_Ů_ _Y

_ E _ O _

_ _ E_ O_ I_ E

A_ _ _ E_ O_

_ O_ A_ Í_

_ Y_ O_ Í_

_ O_ Á _ _ O_ A

_ O_ A_ E_

_ E_ _ O_ I_ E

_ I_ O_

_ A_ U_ Y

_ _ Á_ I_ E

_ I_ U_ _ I_ E

_ Y_ O_

_ E_ E_ Í_

_ _ E_ E_

_I_O_I_E

_ Á_ E_ _ O_ I_ E

_ A_ Í_ _ O_ I_ E

_Ě_E_O_

_ O_ O_ Í_ _ Y

_ _ A _ O _

_ U_ O_ A_ Y

_E_ _O_

_ A_ _ Í_

_ A_ Ě_ O_

_U_ _ A_Y

U_ _ I_ E

_A_Á _ _ _ _A

_A_ _O_I_E

_A_ _ I _ E

_U_O_Ě_I_E



29

 ZE SPORTU
TENISOVÝ ODDÍL VRACOV
Během zimní sezóny je na  vracovských kurtech 
v  zásadě klid. Po  podzimním brigádnickém 
úklidu kurtů se  rekreační hráči individuálně při-
pravují na jaro v okolních tenisových halách (Ky-
jov, Strážnice, Těmice, Uh. Hradiště, Hodonín), 
případně se  účastní halových turnajů v  dvouhře 
i čtyřhře a těší se na jarní sezónu, kdy počasí do-
volí častěji trénovat i  hrát na  domácích antuko-
vých kurtech. Ty, díky podpoře ze strany vracovské 
radnice, potažmo VPS Vracov, dostaly v loňském 
roce "nový kabát" v  podobě automatické závla-
hy i  nové vrstvy antuky. Tuto kvalitativní změnu 
povrchu tenisté ocenili během celého roku a ze-
jména pak při tradičních podzimních turnajích 
ve dvouhrách i čtyřhrách. 

Po COVIDU stejně jako jiné sportovní oddíly boju-
jeme s účastí našich dětí v rámci závodní činnosti. 
Budeme rádi, pokud se  nám přihlásí noví adep-
ti bílého sportu. Připravujeme na  jaře i  podzim 
nábor nových členů do  našeho oddílu. Přihlásit 
se mohou děti od 5 do 7 let, ale samozřejmě ne-
odmítneme ani ty mladší nebo starší, kteří se bu-
dou chtít účastnit našich tréninků, které budeme 
organizovat dle zájmu nových ratolestí.  

Zimní halová sezóna u závodních hráčů probíhá 
od  začátku prosince do  konce března. Mladší 
a starší žáci trénovali ve vracovské sportovní hale 
nebo kyjovské nafukovací hale pod dohledem 
trenérů Vojty Koukala a  Jakuba Maguláka. Ně-
kolika zimních tenisových turnajů se  v  kategorii 
mladších žáků zúčastnil Martin Lukáš. Tomu 
se  podařilo vyhrát celý turnaj ve  Starém Městě 
na  "Slovácku" ve  dvouhře i  čtyřhře, také ve  Zlíně 

- Mladcové vyhrál celý turnaj ve čtyřhře. K tomu 
připojil i  finálovou účast ve  čtyřhře na  turnaji 
v Brně. V letní sezóně pak bude kombinovat tur-
naje mladších i starších žáků a připravovat se tak 
na přechod do vyšší věkové kategorie. V kategorii 
starších žáků pak Lukáš Lukáš, taktéž člen vracov-
ského oddílu, vyhrál silně obsazený prosincový 
turnaj v  Brně a  připsal si důležité body do  celo-
státního žebříčku. Lukáš se  chystá na  přechod 
do kategorie dorostenců, a proto v letních měsí-
cích bude absolvovat turnaje jak v kategorii star-
ších žáků, tak i dorostenců. 

Oba chlapci hrají nejvyšší krajskou soutěž druž-
stev za  oddíl Jiskra Otrokovice, kde i  částečně 

trénují pod dozorem Stanislava Nebojsy, který je 
na 50. místě dospělých v celostátním žebříčku.    

Jarní sezónu zahájíme tradiční sérií brigád a pří-
pravou kurtů, hned jak počasí dovolí. Rádi mezi 
námi přivítáme nové hráče i  hráčky, kteří si bu-
dou chtít zahrát či jen "zapinkat"  a  protáhnout 
se na našich kurtech. Těšíme se na Vás.

Zároveň bych chtěl ještě jednou poděkovat před-
stavitelům města za podporu, kterou věnují pro-
vozu a rozvoji našich kurtů i celého oddílu.

Mgr. Lukáš Lukáš
člen výboru TK Vracov

602 684 473
lukas73lukas@seznam.cz

V  minulém čísle Vracovského zpravodaje jsem 
se  pokusila reagovat na  facebookové stránky 
sdružení Změna pro Vracov, dále jen „Změna“. 
Protože „Změna“ na  svých facebookových strán-
kách dne 15. 3. 2023 zveřejnila příspěvek s názvem 
„Naše návrhy do zastupitelstva města konaného 
dne 21. 3. 2023“, musím znovu zareagovat. 
Jedná se o návrhy na zařazení těchto akcí do roz-
počtu města na rok 2023:

1. Přestavba staré školy na obecní byty
2. Cvičiště pro psy
3. Vjezdový ostrůvek na příjezdu od Vacenovic
4. Kolumbárium
5. Nabíječka pro elektrokola u koupaliště

Pominu skutečnost, že  rozpočet města na  rok 
2023 byl schválen teprve před čtvrtrokem 
a  že  změny v  rozpočtu v  daném roce se  prová-
dějí výjimečně např. při vzniku havárie či nutné 
opravě. Domnívám se, že práce zastupitele města 
spočívá v práci pro město, v pomoci radě při zve-
lebování a rozvoji města. „Změna“ však prozatím, 
dle mého názoru, svými návrhy nepomáhá, ba 
právě naopak. Postačilo by konzultovat své návr-

hy předem, případně je ověřit ve veřejně dostup-
ných dokumentech. Tak jsem to učinila já s tímto 
závěrem.
1. Pro starou školu na  náměstí Míru je vydáno 
demoliční rozhodnutí, získaný volný prostor 
bude sloužit k dokončení stavby nového náměstí, 
o kterém rozhodlo zastupitelstvo města již v roce 
2014.
2. Cvičiště pro psy je navrhováno v ploše technic-
ké infrastruktury. V  technické zprávě územního 
plánu města je stanoveno přípustné a nepřípust-
né využití – dle mého názoru cvičiště pro psy ne-
souvisí s hlavním ani přípustným využitím.
3. Souhlasím s tím, že stavba vjezdového ostrůvku 
včetně nové autobusové zastávky, přechodu pro 
chodce a  přístupového chodníku bude do  bu-
doucna potřebná. Běžným náhledem do katastru 
nemovitostí jsem ale zjistila, že  se  předmětné 
stavby nacházejí převážně na  soukromých po-
zemcích. Nejprve je tedy třeba prověřit, zda tito 
majitelé budou ochotni části pozemků městu, 
případně Jihomoravskému kraji odprodat. Dále 
je třeba získat závazné a  písemné stanovisko Ji-

homoravského kraje o  spolufinancování této fi-
nančně náročné akce.
4. V  případě plánované stavby kolumbária je 
třeba rozhodnout, zda se  bude jednat o  place-
nou službu na  hřbitově, či se  budou jednotlivé 
schránky prodávat. Pro vaši informaci cena jedné 
schránky dle použitého materiálu činí 30 až  50 
tisíc Kč. A  nezbytný je relevantní průzkum, zda 
je ve Vracově u tuto formu uložení ostatků našich 
blízkých zájem.
5. Pořízení nabíječky na  elektrokola projednala 
rada města dne 20. 2. 2023, kdy přijala usnesení 
o podání žádosti o dotaci z dotačního programu 
„Podpora rozvoje cyklistiky a  cyklistické dopravy 
v Jm kraji v roce 2023“. Žádost byla následně po-
dána. „Změna“ navrhuje pořízení další nabíječky, 
případně usnesení rady nečte. Navíc do  tohoto 
dotačního programu lze podat pouze jednu žá-
dost.
Závěrem musím zopakovat, že  snaha „Změny“ 
je, nad rámec schváleného rozpočtu v roce 2023, 
prosazovat svůj volební program. Předkládané 
návrhy však nemá prověřeny a ničím podloženy.  

Miroslava Brhelová

PŘÍPRAVA ROZPOČTU MĚSTA 2. ČÁST
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FC Vracov
Zimní období je za námi a naše družstva se po-
malu připravují na  zahájení mistrovských sou-
těží: Družstvo mužů, vedené Ivo Gasparem, tré-
novalo od  ledna většinou 2x týdně na  stadionu 
a v jeho okolí. V únoru si v domácích podmínkách 
udělalo třídenní minisoustředění pro zvýšení fy-
zické kondice. Během února a března má v plánu 
sehrát několik přípravných utkání.

Zde jsou prozatímní výsledky: 
Klobouky u Brna – FC Vracov 3:2,
FC Vracov – Hodkovice nad Mohelkou 2:1,
Hovorany – FC Vracov 1:3,
FC Vracov – Bzenec B 4:2,
FC Vracov – Kněždub 1:0.

Mistrovskou soutěž zahájíme v sobotu 1. 4. ve Vl-
koši. Kádr týmu zůstal přes zimu beze změn, 
v případě potřeby také využíváme naše dorosten-
ce. Po podzimní části vedeme tabulku III. třídy sk. 
A o 2 body před Žádovicemi. Chtěli bychom letos 
postoupit do okresního přeboru.

Mládež: Všechna naše mládežnická družstva 
hrají soutěže jako sdružené týmy Vracova a Bzen-
ce. Spojení týmům určitě přidalo i na kvalitě, pro-
tože v  krajských soutěžích máme vcelku dobré 
výsledky. 

NOVÝ SPOLEČNÝ ZNAK MLADEŽNICKÝCH 
TÝMŮ VRACOVA A BZENCE

Dorostenci po  podzimní části vedou krajskou I. 
třídu sk. C bez porážky s jednou remízou. Cílem 
dorosteneckého týmu je postup do  krajského 
přeboru, proto budeme našim hochům držet pal-
ce, aby se  jim zadařilo. Velmi smutnou událostí 
bylo úmrtí trenéra dorosteneckého týmu Josefa 
Foltýna. V  jeho osobnosti ztratil fotbal na  Ho-
donínsku dlouholetého borce, který se výhradně 
věnoval výchově mladých fotbalistů a organizaci 
soutěží mládeže Nový trenér Radek Vlček z Vese-
lí n. Moravou tým převzal a bude se snažit splnit 
postupový cíl. Dorostenci trénují od ledna 3x týd-
ně. Na tréninky využívali zejména umělou trávu 
ve Strážnici, halu vracovské sokolovny a také další 
venkovní plochy. V  rámci přípravy hráli několik 
zápasů, součástí byla i  účast na  zimním turnaji 
dorostu v Lednici, kde odehráli 3 utkání. 

Foto:	zleva:	Zálešák	Adam,	Čožík	Martin,	Mlček	Rosťa,	Gaspar	Tomáš,	Loprais	Pavel,	Půček	Karel,	Vrážel	Filip,	Knee	Radek,	
Bábík	Martin.	Dole	zleva:	Svoboda	Matěj,	Zmeškal	Ondřej,	Rotrekl	Samuel,	Klimek	Hynek,	Šebesta	Josef,	Říha	Vít	a leží	Říha	
Lukáš.	(chybí	Kudlík	Jiří,	Goliáš	Darek,	Filip	Fridrich	a Bartoněk	Dominik)

Výsledky přípravných zápasů: 
Bzenec/Vracov – Bzenec B muži 2:0,
Hustopeče – Bzenec/Vracov 1:1,
Lednice -Bzenec/Vracov 5:2,
Podluží – Bzenec/Vracov 1:7
Ratíškovice – Bzenec/Vracov 2:1.

Dorostenci pod vedením Radka Vlčka a  Davida 
Píšťka zvládli první jarní mistrovské utkání, když 
ve  Bzenci 19. 3. porazili Dambořice 2:1, střelci  
David Píštěk ml. a Hynek Klimek

Žákovská družstva nás také reprezentují v kraj-
ské soutěži I. třídy. Starší i mladší žáci se po pod-
zimní části umístili v  horních příčkách svých ta-
bulek. Oba týmy předvádí fotbal na dobré úrovni 
a  počítáme, že  v  tom budou pokračovat i  v  jarní 
části a ještě své postavení v tabulkách vylepší

Starší žáci se připravovali ve sportovních halách 
na  Přívoze a  ve  Vracově pod vedením trenérů 
Jirky Šafáře a  Davida Prokeše. Pilovali zejmé-
na fyzickou přípravu, rychlost a  práci s  míčem. 
Kádr byl posílen ještě o  dva hráče, a  tak může-
me od  hochů očekávat, že  v  průběhu jarní části 
sezony budou možná atakovat špici tabulky.  
Všechna přátelská utkání odehráli venku s těmito 
výsledky:
Veselí/Strážnice-Bzenec/Vracov 3:5,
Hodonín dívky- Bzenec/Vracov 2:8,
Bzenec/Vracov – Hodkovice nad Mohelkou 6:0,
Dubňany/Mutěnice – Bzenec/Vracov 1:8,
Bzenec/Vracov- Velká nad Veličkou 4:2

Mladší žáci - V zimní přípravě se zúčastnili halo-
vého turnaje „z malých kopaček do velkých“ v Mo-
čenoku (Slovensko).
1. zápas FC Slovan Duslo Šala x Vracov/Bzenec 
1:3 branky: Jonáš Paták, Samuel Frelich, Michal 
Dobešek. 2. zápas ŠK Velké Zálužie x Vracov/
Bzenec 1:3 branky Jakub Zábranský, Michal 
Dobešek, Robin Poláček. 3. zápas FK Močenok x 
Vracov/Bzenec 0:0Náš sdružený tým mladších 
žáků se umístil na 1. MÍSTĚ v turnaji U13,  nejlep-
ším brankářem turnaje U13 byl vyhlášen Tomáš 

Hrabec. Všem gratulujeme. 
Sestava v Močenoku: brankář: Tomáš Hrabec, hrá-
či: Jakub Zábranský(K), Jonáš Paták, Jan Dvořan, 
Dominik Eliáš, Robin Poláček, Arťom Anaňjev, 
Mark Tovpeniuk, Samuel Frelich a Michal Dobe-
šek. Trenéři: Roman Hrabec a Olda Bábík, kterým  
pomáhá v  přípravě našich brankářských nadějí 
také Martin Bábík ,brankář našeho dorostu.

Výsledky dalších přípravných utkání mladších 
žáků: 
Strážnice/Veselí- Bzenec/Vracov 2:4,
Bzenec/Vracov- Hodkovice n.Mohelkou 0:1,
Slovácko dívky – Bzenec/Vracov 2:4 . 

Přípravky. V  soutěžích jsme měli tři družstva 
přípravek. Starší vede Jarek Lunga s  Pavlem 
Merklem, mladší  přípravky trénují Laďa Moudrý, 
Martin Londin, Lukáš Londin, Jirka Dolan a další 
kluci. Mimo soutěž funguje také minipřípravka 
nejmenších, o kterou se stará Petr Kratochvíl.
Zimní přestávky využila naše družstva k  účasti 
v Okresní halové lize, která se hraje ve sportovní 
hale v Lužicích. 

Starší přípravka většinu svých zápasů vyhrála 
a  suverénně se  kvalifikovala do  finálové skupi-
ny. Bohužel finálových zápasů jsme se z důvodu 
velké nemocnosti hráčů nemohli zúčastnit. Kluci 
si tak domluvili několik zápasů v hale místo tré-
ninků a  odehráli jedno venkovní utkání s  Hod-
kovicemi nad Mohelkou. Nyní už trénují venku 
na travnatých hřištích a pilují přípravu, liché týd-
ny ve Vracově a sudé ve Bzenci.

Mladší přípravka se  zúčastnila také halového 
turnaje v  družebním Močenoku, kde skonči-
la na  3. místě. Nejlepším brankářem v  turnaji 
byl opět zvolen náš brankář, a  to Štěpán Marek. 
Po  novém roce se  OHL v  Lužicích účastnila dvě 
naše družstva mladší přípravky ve  skupinách 
a pak byli rozděleni podle výkonnosti do skupin 
o  umístění. V  přípravce jsme zaznamenali velký 
boom, kde se  nám během podzimu přihlásilo 
velké množství dětí. Proto jsme pro jarní část 
přihlásili do soutěží tři družstva mladších přípra-
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Starší	 žáci:	 zleva	 Šafář	 Jiří	 trenér,	 Prokeš	 David,	 Loprais	 Jakub,	 Kudlík	 Tadeáš,	 Havrda	 Vilém,	 Juřík	 Adam,	 Prachař	 V.,	 
uprostřed	Fridrich	Tomáš,	Motáň	Jonáš,	Klimek	Vojtěch,		dole	Pres	David,	Paták	Jonáš,	Zábranský	J.,	Dvořan	J.,	Poula	Š.

Foto:	zleva:	Vlček	Radek	trenér,	Píštěk	David	vedoucí,	Bábík	Martin,	Marhefka	Samuel,	Slavík	Adam,	Hromek	Tomáš,	Profota	František,	Sekanina	Petr,	Mívalt	Matyáš,	Zmeškal	Ondřej,	 
Talanda	Petr.	Dole:	Hynčica	Tomáš,	Šlampa	Marek,	Klimek	Hynek,	Ludva	Hynek,	Rotrekl	Samuel,	Němeček	Šimon,	Píštěk	David,	Vajdík	Michal.

vek. Vracovjáci ale nejásejme, 90 procent dětí je 
ze Bzence. 

Proto apelujeme na  rodiče, aby nás nenechali 
ve  štychu a  své děti vedli ke  sportování a  zdra-
vému pohybu už od  malička. Zveme vás do  pří-
jemného prostředí našeho Městského stadionu, 
kde se pod vedením trenérů mohou děti zapojit 
do našich týmů a vyzkoušet si nejrozšířenější ko-
lektivní hru u nás. 

Ti z nejlepších se mohou dostat i do takových klu-
bů jako Slovácko, Baník Ostrava nebo Zbrojovka 
Brno, kde nyní působí i dva naši odchovanci Jakub 
Podkalský a Martin Mezihorák .
Žáci a  přípravky trénují v  pondělí a  čtvrtek 
od  16.30,  lichý týden na  stadionu ve  Vracově 
a sudý týden ve Bzenci.

Dále bychom přivítali také další zájemce zejmé-
na z  řad rodičů, kteří by se  zapojili do  tréninko-
vého procesu a pomohli nám s výchovou našich 
mladých fotbalistů, případně i zájemce na posty 
fotbalových rozhodčí, kterých je také nedostatek. 

Informace pro zájemce z  řad mládeže vám 
podá Martin Londin tel. 723 689 986, případně 
sekretář klubu Kudlík Jiří 724 002 327.
www.fcvracov.cz
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FC Vracov muži - jaro 2023

kolo datum utkání zač.
14. so 1.4. FK Vlkoš B  -  FC Vracov  Vlkoš    16:00
15. so  8.4. FC Vracov  -  FK Milotice B 16:00
16. ne 16.4. Sok. Žeravice   -  FC Vracov   16:30
17. so 22.4. FC Vracov  -  SK Kostelec     16:30
18. ne 30.4. TJ Mikulčice  -  FC Vracov    16:30
19. so  6.5. FC Vracov   -  Sok. Žadovice   17:00
20. so 13.5. Nesyt Hodonín  - FC Vracov     17:00
21. so 20.5. FC Vracov   -   Baník Lužice  17:30
22. ne 28.5. volno     
13. so  3.6. FC Vracov    -  Sok.Vřesovice    17:30
12. ne 11.6. Slavoj Moravany  -  FC Vracov  17:30

Dorost - krajská soutěž  I. tř.  sk.  C

kolo  datum utkání zač.
14. ne  19.3. Bzenec/Vracov - Dambořice 14:00 Bzenec
15. ne 26.3. Kobylí/Bořetice -  Bzenec/Vracov 15:00 Kobylí
16. ne  2.4. Bzenec/Vracov -  Sj.Rohatec 13:00 Vracov
17. so  8.4. SK Krumvíř  –  Bzenec/Vracov 13:45 
18. ne 16.4. volno  
19. ne 23.4.. Bzenec/Vracov – St.Poddvorov 13:30 Bzenec
20. ne 30.4. M.Lednice – Bzenec/Vracov 14:00 
21. ne  7.5. Bzenec/Vracov - Hr.Lhota/Lipov  14:00 Vracov
22. so 13.5. FKM Podluží  - Bzenec/Vracov  14:00 Týnec
23. ne 21.5. Bzenec/Vracov-  Dubňany/Mutěni  14:30 Vracov
24. so 27.5. Hovorany/Čejko - Bzenec/Vracov 17:30 Čejkovice
25. ne  4.6. Bzenec/Vracov – Pal.Mikulov 13:00 Bzenec
26. ne 11.6. Velká n.Vel. – Bzenec/Vracov 17:30 

Žáci -  krajská soutěž I.tř sk B starší. mladší

kolo  datum utkání     zač.  zač. hřiště
15. so  25.3.  Křenovice – Bzenec/Vracov 9:00 11:00 
16. ne  2.4. Bzenec/Vracov – St.Lískovec 9:00 10:45 Bzenec
17. so  8.4.  Krumvíř - Bzenec/Vracov  10:00 11:45 
18. ne 16.4. Bzenec/Vracov -Šlapanice 9:00 10:45 Vracov
19. ne 23.4. Bzenec/Vracov –Slatina/Slov 9:00 10:45 Bzenec
20. so 29.4.  Kyjov  - Bzenec/Vracov 9:00 10:45 
21. ne  7.5. Bzenec/Vracov- FKM Podluží 9:00 10:45 Vracov
14. út   9.5.  Bzenec/Vracov - Dambořice 16:15 18:00 Vracov
22. ne 14.5. RAFK  -  Bzenec/Vracov  11:00 9:30 Rajhr.
23. ne 21.5. Bzenec/Vracov - Hustopeče 9:00 10:45 Bzenec
24. so 27.5. Lanžhot - Bzenec/Vracov  13:00 14:45 Na Šlajsi
25. ne  4.6. Bzenec/Vracov -Kohoutovice 9:00 10:45 Vracov
26. so 10.6. V.Pavlovice - Bzenec/Vracov  13:00 14:45 

Starší přípravka  sk. B  

9. ne  2.4.  Bzenec/Vracov- Stráž/Sudom 10:00 
1. ne  9.4.  Vacenovice-Bzenec/Vracov  10:00 
2. po 17.4.  Lipov - Bzenec/Vracov  17:00 
3. ne 23.4.  Bzenec/Vracov- Velká n.V. 10:00 
4. so 29.4.  Hr.Lhota -Bzenec/Vracov  10:00 
5.   ne  7.5.  Bzenec/Vracov- Vnorovy 10:00 
6.   ne 14.5.  Blatnice - Bzenec/Vracov 10:30 
7.   ne 21.5.  Bzenec/Vracov- Veselí n.M. 10:00 
8.   ne 28.5.  Ratíškovice-Bzenec/Vracov  10:00 

Mladší přípravka B  sk A  

9.   ne  2.4.  Vacenovice - Bzenec/Vracov 11:00 
1.   ne  9.4.  Hodonín - Bzenec/Vracov   10:00 Nesyt
2.   ne 16.4.  Bzenec/Vracov - Hovorany 10:00  Bzenec
3.   ne 23.4.  Kyjov B - Bzenec/Vracov 13:15 
4.   so 29.4.  Bzenec/Vracov -Dubňany 10:00  Vracov
5.   ne  7.5.  Ratíškovice - Bzenec/Vracov   10:00 
6.   ne 14.5.  Bzenec/Vracov - Kyjov C 10:00  Bzenec
7.   so 20.5.  Luži/Mikulč - Bzenec/Vracov   10:45 Mikulčice
8.   so 27.5.  Bzenec/Vracov - Čejk/Šardi 10:00  Vracov

Mladší přípravka A   sk.B  

 9.   ne  2.4.  Bzenec/Vracov - Stráž/Sudom 10:00 
 1.   so  8.4.  Bzenec/Vracov - Velká n.V. 10:00 
 2.   so 15.4.  Hr.Lhota - Bzenec/Vracov 10:00 
 3.   ne 23.4.  Bzenec/Vracov - Vnorovy 10:00 
 4.   ne 30.4.  Těmice - Bzenec/Vracov  10:00 
 5.   so  6.5.  Bzenec/Vracov - Veselí n.M.B 10:00 
 11. stř 10.5.  Bzenec/Vracov - Lipov  17:30 
 6. ne 14.5.  volno  
 7. ne 21.5.  Bzenec/Vracov - Veselí n.M A  10:00 
 8. ne 28.5.  Kněždub - Bzenec/Vracov  14:30 
 10. ne  4.6.  KEN Veselí - Bzenec/Vracov  15:00 

Mladší přípravka C  sk. základ  

9. so  1.4.  Bzenec/Vracov - Blatnice 10:00  Vracov
1. ne  9.4.  Prušánky - Bzenec/Vracov   10:00 
2. ne 16.4.  Bzenec/Vracov - Petrov 10:00  Bzenec
3. so 22.4.  Stráž/Sudon-Bzenec/Vracov 10:00 Strážnice
4. ne 30.4.  Bzenec/Vracov - Dambořice 10:00  Bzenec
5. ne  7.5.  Uhřice - Bzenec/Vracov   10:00 
6. ne 14.5.  Bzenec/Vracov - Rohatec 10:00  Vracov
7. so 20.5.  Mutěnice - Bzenec/Vracov 10:30 
8. ne 28.5.  Svatobořice - Bzenec/Vracov   10:00

Starší	přípravka	na turnaji	okresní	halové	ligy	v LužicíchMladší	žáci
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Národní házená v zimě

Sestava	 a  střelci  (2.	 turnaj	 v  Humpolci):  horní	 řada	 zleva	 Helena	 Kotásková	 (1),	 Klára	
Vobrubová	(10),	Rozálie	Jarůšková,	Ema	Svitálková	(6),	Sofie	Petříková,	dole	Stella	Goliášová,	
Karolína	 Půčková,	 Liliana	 Chlustinová	 (4),	 Lucie	 Holešínská	 (1),	 Barbora	 Slintáková	 (5),	
Krystyna	Dolenko,	Barbora	Goliášová,	vleže	Gabriela	Grufíková,	Nikola	Andrešičová

Starší	 žačky	 1.	 turnaj:  nahoře	 zleva	 trenérka	 Alžběta	 Fridrichová,	 Natálie	 Zancová	 (18),	
Nikola	 Letovská,	 Radana	 Břečková	 (11),	Helena	 Kozumplíková	 (13),	 Carla	Nejezchlebová,	
dole	Adele	Drugová	(1),	Nikola	Andrešičová,	Jasmína	Novotná,	Barbora	Tužilová

Zimní halové přebory žactva se  hrají obvykle 
dvoukolově – každá oblast samostatně. Vítěz 
po součtu obou turnajů postupuje na Zimní halo-
vé mistrovství, kde se vítězové oblastí utkají každý 
s každým na jednodenním turnaji o titul Halový 
mistr ČR. Obvykle za  účasti 6 družstev (sedmé 
družstvo pořadatele může startovat v  případě, 
že si postup nevybojovalo). Jak si letos vedla naše 
družstva?

Mladší žačky odehrály dva turnaje. První se hrál 
v Brně za účasti 9 družstev. Po výhře nad Chropy-
ní 3:1 a prohře s Drakenem Brno 1:9, hrály holky 
ve  skupině o  čtvrté až  šesté místo, kde porazily 
Olbramovice 4:3 a  prohrály se  Svinovem 1:6. Vý-
sledkem bylo 5. místo.

Druhý turnaj se hrál 15. ledna 2023 v Humpolci, 
kde děvčata obsadila třetí místo a po součtu obou 

turnajů při shodném umístění pak Vracovjan-
ky v  souboji o  bronz zvítězily na  pokutové hody 
nad  Ostopovicemi. V  základní skupině porazily 
Humpolec B 6:0, Olbramovice 5:1 a  Humpolec 
A  5:0 a  postoupily do  finále (Draken Brno 1:5, 
Ostopovice 4:4.)

První turnaj ZHP starších žaček se hrál 3. prosin-
ce 2022 ve Vracově. Zúčastnilo se 8 družstev a hrá-

Družstvo	mladší	 přípravky	 v Močenoku.	 Zleva:  	 trenéři	Moudrý	 Ladislav,	 Kratochvíl	 Petr,	Dolan	 Jiří.	Hráči	 zleva:	 Látal	 Jan,	 Přibyl	 Tomáš,	Homola	Matěj,	 Bubulinca	Matei,	 Lorenc	Aleš,	
Kratochvíl	David,	Moudrý	Matěj.	Dole	zleva:	Dolan	Dominik,	Ventrča	Tobias,	Vajdík	Martin,	Štěpán	Marek
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spravedlivé remízy jsme prohráli  5:7. Poslední zá-
pas s Humpolcem A, vítězem turnaje, skončil 3:8. 
Mladší žáci v Jihlavě: horní  řada zleva Jan Kunický 
(9), Adam Druga (18), Jakub Vobruba, dole Matěj 
Iš, Dominik Letovský, Patrik Loprais (13), vleže To-
bias Poštolka

Starší přípravka (děti do  devíti let) odehrála 
v  zimě tři turnaje ZHP. První se  odehrál 5. listo-
padu 2022 ve  Vracově za  účasti 9 družstev roz-
dělených do  tří skupin. Jediná prohra v  turnaji 
s Drakenem 5:9 nás posunula do skupiny o čtvrté 
až šesté místo. Další výsledky Miroslav C 12:2, Mi-
roslav B 14:3, Humpolec 10:1.Druhý turnaj starší 
přípravky se hrál 5. února v Brně na dvou hřištích 
každý s každým. Kvůli nemocem přijela z Vracova 
jen dvě děvčata a turnaj starší přípravky odehrála 
doplněna dívkami z  jiných oddílů. Skončila i  tak 
na  pěkném druhém místě. 4. března se  hrál 3. 
turnaj starší přípravky opět v Brně, až na prohru 
s Nelešovicemi děvčata svá utkání vyhrála.

Družstvo mladších žáků v Brně: nahoře zleva Lu-
cie Holešínská (1), Radim Loprais, Liliana Chlusti-
nová (6), Krystyna Dolenko, Adam Druga (19), Ja-
kub Vobruba, Matěj Iš (3), Tobias Poštolka, Patrik 
Loprais (5), Dominik Letovský

Druhý turnaj mladších žáků se  hrál 14. ledna 
2023 v Jihlavě. Nakonec kluci odjeli jen v sedmi, 
ale přesto odehráli výborný turnaj.  Po  prvním 
lehkém zápase s Humpolcem B (10:0) nastoupili 
proti Drakenu Brno. Favorizovaného soupeře za-
skočili a poprvé v sezoně porazili 7:6. Po vítězství 
nad Ostopovicemi 7:3 se  hrálo s  dalším brněn-
ským soupeřem 1. NH Brno. I remíza nás mohlo 
posunout před Draken na  celkovou bronzovou 
příčku. Potopily nás chyby rozhodčího a  místo 

Mladší žáci odehráli první turnaj 6. listopadu 
2022 v  Brně. Neúplnou sestavu kluků doplnila 
děvčata z přípravky. Hrálo se každý s každým 2x15 
minut. V prvním zápase s 1. NH Brno jsme polo-
čas prospali (0:5). Nakonec z  toho bylo přijatel-
ných 4:7. Jihlava byla nejlehčím soupeřem a  vy-
hráli jsme 10:3 (5:0). Nejlepší zápas jsme i  přes 
prohru sehráli s  Drakenem Brno. Se  soupeřem 
jsme drželi krok celý zápas a  o  ještě těsnější vý-
sledek než konečných 9:12 (3:6) jsme se připravili  
chybami v  závěru utkání. Výhru nad Ostopovi-
cemi jsme ztratili těsně před koncem zápasu. 
Výsledná plichta 10:10 (5:6) na pořadí turnaje ne-
měla vliv, protože díky lepšímu celkovému skóre 
jsme skončili před Ostopovicemi na 4. místě. Po-
rážka 15:1 (8:1) s Humpolcem se čekala, ale ne tak 
velká. 

lo se  ve  dvou základních skupinách. Ve  skupině 
A  děvčata prohrála s  Humpolcem 3:5, porazila 
Jihlavu 11:2 a  Miroslav 14:7. Ve  finálové skupině 
nás dvě těsné prohry s Chropyní 8:9 a Olbramovi-
cemi 7:9 odsunuly na čtvrté místo. Odehráli jsme 
tři vyrovnané zápasy, které skončily prohrou. Proč 
zápasy skončily v  náš neprospěch? Existují dva 
důvody: letos nám v  družstvu chybí vyšší bran-
kářka (chytá mladší žačka) a pak je to úzký kádr, 
což se projevilo v posledním zápase, kdy holkám 
došly síly.
Nemoci a  pololetní prázdniny zavinily, že  starší 
žačky k  druhému turnaji do  Humpolce odjely 
bez brankářky a taky bez možnosti střídat. V zá-
kladní skupině porazily Miroslav 6:4, Humpolec B 
10:5 a prohrály s Olbramovicemi 11:13, ve finálové 
skupině s Humpolcem A 1:6 a družstvem Drake-
nu  Brno  4:11 a skončily čtvrté. Stejné místo jim 
patřilo i celkově.
Dorostenky hrají Zimní ligu mládeže, která 
se hraje v jiném formátu:
Základní kolo se  hrálo 17. 12. 2022 ve  Vracově 
a  z  něho postupovala tři družstva. I  přes absen-
ci dvou hráček základní sestavy vyhrála děvčata 
všechna utkání: Humpolec po  strhující stíhačce 
13:12 (3:7), Olbramovice 13:10 (6:3), Draken Brno 
15:5 (10:3) a Kokory 12:5 (5:3)Sestava a střelci: Ka-
teřina Slavíková, Inka Polášková, Sandra Koutná, 
Nikola Letovská, Barbora Tužilová, Krystyna Do-
lenko, Amálie Varmužová (38), Adéla Dobešová 
(9), Natálie Zancová (3), Adele Drugová (3).
Čtvrtfinále bylo 29. ledna 2023 opět ve  Vracově 
a  děvčata postoupila po  výborné hře do  semi-
finále bez ztráty bodu. Zúčastnila se  družstva 
Draken Brno 15:3 (8:1), TJ Jiskra Humpolec 14:6 
(6:5), ze severní Moravy TJ Stará Ves nad Ondřej-
nicí 20:15 (11:9), SK Studénka 13:12 (8:4) a TJ Sokol 
Kokory 18:14 (11:7). O  branky se  podělily Adéla 
Dobešová (6), Adéla Chlustinová (27) a  Amálie 
Varmužová (36).
 
Semifinále ZL dorostenek se  hrálo 4. března 
v  Pustějově za  účasti šesti družstev. Všechny  
zápasy holky vyhrály a  z  prvního místa postou-
pily do finále, které se hraje 25. března v Dobřívi. 
Výsledky turnaje: Nýřany 19:10 (10:5), Humpolec 
21:10 (11:4), Plzeň-Újezd 17:13 (8:9), Studénka 12:8 
(4:1), Kokory 15:12 (7:6). 
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ČF	dorostenek	ve Vracově:	horní	řada	zleva	Kateřina	Slavíková,	Amálie	Varmužová	(29),	Natálie	Zancová,	Libor	Bulička,	Barbora	Tužilová,	dole	Carla	Andrea	Nejezchlebová,	Inka	Polášková,	
Adéla	Dobešová	(25),	Adéla	Chlustinová	(29),	Nikola	Letovská,	Helena	Kozumplíková	(1),	sedí	Sandra	Koutná
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ČF	ČP	žen	 ve Vracově:  horní	 řada	 zleva	Kateřina	Slavíková,	Amálie	Varmužová	 (12),	Alžběta	 Fridrichová	 (17),	Veronika	Somrová,	Klára	 Jandásková	 (4),	Renata	Chlustinová	 (1),	Andrea	
Polanská,	Libor	Bulička	(trenér),	dole	Natálie	Polanská	(14),	Aneta	Varmužová,	Kateřina	Kulendová,	Barbora	Slavíková,	Aneta	Lopraisová,	Adéla	Dobešová	(8),	Adéla	Chlustinová	(8),	Inka	
Polášková	(hrála	1	zápas	na snímku	chybí)

Přehled domácích zápasů:

neděle 2. 4. 2023 liga ženy  10:45 Vracov – Blovice
neděle 7. 4. 2023 liga ženy  10:45 Vracov – Hlinsko
sobota 22. 4. 2023 starší žačky 9:00 Vracov - Ostopovice
  mladší žačky 10:15 Vracov – Ostopovice
  mladší žáci 1:30 Vracov – Ostopovice
pondělí 1. 5. 2023 dorostenky 8:00 Vracov – Olbramovice
  starší žačky 9:20 Vracov – Olbramovice
  liga ženy  10:45 Vracov – Dobruška
  mladší žačky 12:15 Vracov – Olbramovice
  starší žačky 13:30 Vracov – Olbramovice
  mladší žáci 14:45 Vracov – Draken Brno

vé soupeře: Chropyni 20:12 (10:7), Hlinsko 20:14 
(12:8) a  také loňského vítěze Ligy žen Dobrušku 
12:11 (4:9). Utkání s Dobruškou bylo nevídané dra-
ma. Po prohraném poločase se holkám podařilo 
stáhnout pětibrankové manko a otočit celý zápas. 
Výborná obrana dovolila soupeři vstřelit v druhé 
půli jen 2 branky. Poslední zápas s  Drakenem 
Brno skončil 12:5 (7:0).

Semifinálové zápasy Českého poháru žen se hrá-
ly 25. února 2023 v Dobrušce. Do finále se holkám 
bohužel nepodařilo postoupit. Třetí místo a pou-
ze jedna výhra s  Pustějovem 11:9 (6:1) nestačily. 
Prohry s  Dobruškou 13:18 (3:11) a  Krčínem 18:21 
(8:14) ovlivnily špatné první poločasy a  ztráty 
se  už nepodařilo dohnat. O  branky se  rozdělily: 
Amálie Varmužová (8), Adéla Chlustinová (6), 
Klára Jandásková (3), Natálie Polanská (14), Alž-
běta Fridrichová (10), Adéla Dobešová (1)

Mladší přípravka (děti do  sedmi let) hrála 1. 
turnaj ZHP 5. 11. 2022 ve  Vracově. Doma jsme 
dokonce složili dvě družstva, ale jinak jsme se po-
týkali s nemocemi a pokaždé hrál někdo jiný. Vý-
sledky: Vracov A: Miroslav 5:3, Brno 6:1, Ostopovi-
ce 5:4, Vracov B 3:4. Výsledky Vracov B: Miroslav 
4:2, Brno 4:1, Ostopovice 3:5
2. turnaj  mladší přípravky se hrál v Brně 5. 2. 2023 
za účasti 4 družstev dvoukolově. Výsledky: Brno 3:4 
a 2:1, Ostopovice 1:3 a 1:3, Miroslav 2:4 a 1:4
3. turnaj ZHP mladší přípravky 4. 3. 2023 se usku-
tečnil opět v Brně, kde jsme prohráli s Kokorami 
0:3, porazili 1.NH Brno 7:4 a uhráli dvě remízy 3:3 
(Ostopovice a Draken Brno).

Ženy odehrály dva turnaje Českého poháru. 
Čtvrtfinále se  hrálo 12. února 2023 ve  Vracově. 
Děvčata podala výborné výkony a bez prohry po-
stoupila do semifinále. Porazila všechny tři ligo-

A co nás čeká na jaře?
Ženám chybí v  nástavbové části ligy odehrát 
zbylých 12 zápasů (z  toho 7 hrajeme venku). 
O postup na republikové soutěže budou bojovat 
mládežnická družstva. Nejblíž k  postupu mají 
dorostenky (po  podzimu první) a  starší žačky 
(po podzimu druhé).
Mladší žačky ze čtvrtého místa mají postup dale-
ko, ale ztrátu je možné dohnat, protože se na jaře 
hraje navíc nástavbový turnaj a  je odehraná jen 
třetina zápasů. Mladší žáci, pokud uspějí v  do-
hrávaném zápase z podzimu, budou ještě ve hře 
o 2. místo v oblasti. 
Od  2. dubna začínají mistrovské soutěže domá-
cím zápasem ligy žen (téměř celý květen se  pak 
hraje jen venku).

sobota 3. 6. 2023 mladší žáci 8:20 Vracov – 1. NH Brno
  starší žačky 9:30 Vracov – Draken Brno
  dorostenky 10:40 Vracov – Draken Brno
  mladší žačky 12:00 Vracov – Draken Brno
sobota 10. 6. 2023 liga ženy  14:00 Vracov – Tymákov
neděle 11. 6. 2023 liga ženy  10:30 Vracov – Přeštice
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sobota 3. 6. 2023 mladší žáci 8:20 Vracov – 1. NH Brno
  starší žačky 9:30 Vracov – Draken Brno
  dorostenky 10:40 Vracov – Draken Brno
  mladší žačky 12:00 Vracov – Draken Brno
sobota 10. 6. 2023 liga ženy  14:00 Vracov – Tymákov
neděle 11. 6. 2023 liga ženy  10:30 Vracov – Přeštice

VZPOMÍNÁME NAD STRÁNKAMI PŘEDCHŮDCE 
VRACOVSKÉHO ZPRAVODAJE Z ROKU 1937
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až

až

až

Kč

Kč

Kč

na specifické diety
(pro všechny bez omezení)

pro těhotné 
a maminky

na péči 
o duševní zdraví

a mnoho dalších

Nejste ještě  
u nás?

Přihlaste se 
k nám do 

31. 3. 2023

Kč

až

pro zdraví vaší rodiny

BONUSY

Děkujeme, že nenecháváte své psy volně 
pobíhat po honitbě, jde nám o život! 

V případě setkání s divokým prasetem může jít v tomto 
období i o život Vašeho psa!

PRÁVĚ SE RODÍME
a pro přežití nutně potřebujeme klid!

Již v březnu se v přírodě objevují první mláďata, která nutně 
potřebují klid. Stejně tak jejich rodiče, aby se o svá mláďata 

mohli postarat.

Nesbírejte nás, zabijete nás!
Mláďata v přírodě nejsou opuštěná, matka je poblíž.

Členové mysliveckého spolku

návrh
realizace
dotace
servis
poradenství

Vladimír Šamánek
733 712 121

Ivo Vorálek
774 608 407

Fotovoltaická elektrárna

Investujte do budoucnosti

www.topenergyplus.cz

Vracov
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ul. Jana Husa (bývalý areál ZD)

AUTOVRAKOVIŠTĚAUTOVRAKOVIŠTĚ
DD&&D        VRACOVD        VRACOV

VÝKUP AUTOVRAKŮ

NOVĚ PLNÍME NOVĚ PLNÍME 
KLIMATIZACEKLIMATIZACE

www.vrakovistevracov.czwww.vrakovistevracov.cz

Vydáváme doklad
o likvidaci

Likvidace a odvoz ZDARMA
Prodej nových a použitých 

autodílů

731 888 888
731 999 999
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ZZÁÁPPIISS  DDOO  11..  TTŘŘÍÍDDYY

Masarykova základní škola Vracov

na školní rok 2023/24 proběhne v budově základní školy

vvee  ssttřřeedduu  2266..  44..  22002233
v době od 14 do 17 hodin



TAKOVÉ TO BÝVÁVALO . . . 
PAMATUJETE?

Máte doma unikátní historické fotografie 
a chcete se o ně podělit? 

Je to jednoduché
kontaktujte nás na email kd@mestovracov.cz.

Ro
k 

19
58

Vracovský zpravodaj vydává Město Vracov, náměstí Míru 202, 696 42 Vracov, IČ 00285498 DIČ CZ285498, evidenční číslo MK ČR E 10498. Uveřejněné příspěvky nemusí 
být totožné s názory redakce. Redakce si vyhrazuje právo upravovat a zkracovat příspěvky, aniž by byl změněn jejich smysl. Číslo 1/2023, vychází čtvrtletně, nákladem 
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ROK 1958 SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ SPORTOVNÍHO STADIONU VRACOV
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